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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence 2OUU 3

VIA : Deputy Director of Central Intelligence

FROM | : S. D. Breckinridge
Principal Coordinator, HSCA
Office of Legiglative Counsel

House Select Committee on Assassinations
Request for Access to the ""Hart Report"

SUBJECT

L1

1. Action Requested: That you approve the recommendation at
paragraph 14 for limited access of selected House Select Committee
on Assassinations (HSCA) staff members toa cla551f1ed sanitized
version of the Hart Report.

N 2. Background: As you know, the HSCA Staff Director, Mr. Blakey,

_. - has requested you in a letter dated 9 May 1978 (Tab A), to provide access
to a report prepared by John Hart in 1977 on the subject of the Agency's
handling of the Nosenko case. This request is part of an inquiry into
hypotheses arising from Epstein's book Legend, in which the view is
presented that Nosenko was a dispatched agent with the mission of
concealing KGB ties with Lee Harvey Oswald. Central to HSCA interest
is the question of Nosenko's bona fides. Additional to that issue, interest
has developed in the manner in which Nosenko was treated during the period
that his bona fides were suspect. These two issues are treated separately
below.

I

3. The Hart report is directed at the handhng of the Nosenko case,
addressing the actions and conduct of various officers in the Agency. These
matters cannot be treated without also considering the question of Nosenko's
. bona fides, so there also is considerable review of the methodology employed
¢ -and the analyses of those handling the matter. Mr. Blakey states in his
. letter that he has been.informed that the report contains no information on
i the issues of bona fides, being concerned instead only with personnel and
'- internal procedures. This understanding on his part is incorrect, and
his letter suggests that he himself has reservations about it.
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4. The Agency has made available to the HSCA two studies conducted
in 1967 and 1963 by SE Division, both of which questioned Nosenko's
bona fides. A subsequent study by the Office of Security in 1968 has also
been made available; it reached a conclusion contrary to the preceding
studies and supports Nosenko's bona fides. Other Soviet defectors have been
interviewed by the HSCA staff, as well as knowledgeable CIA officers and
retirees. As a result, much of the information on the case has been
revealed to the Committee.

5. The two SE Division studies, concluding that Nosenko was a KGB
agent, were superceded by the Office of Security study, which prevailed.
The HSCA investigators reportedly have problems with how the earlier two
studies could be rejected so shortly after their completion. As a result,
the HSCA seems focused on the issues as viewed at that time. The Hart
report has the advantage of having been prepared after a ten year period,
during which experience with the validity of Nosenko's information provides
the basis for an objective re-examination. It is relevant to HSCA interests
that the Hart Report constitutes a convincing statement of the bona fides
of Nosenko. Access to this portion of the Hart Report would help broaden
and complete the understanding of the HSCA of the matter.

6. Because of the above, the Agency has everythmg to gairi and hctnmg
to lose in provxdma the Hart Report for its review of the issue of Nosenko's
bona fides.

1I

7. In addition to the central issue of Nosenko's bona fides, Chairman
Stokes has expressed interest in the treatment accorded Nosenko during the
period that his bona fides were in question. Nosenko reportedly has provided
the HSCA with some detail on this. We have made the point that how
Nosenko was treated was a result of the issue, not a part of it. When we
questioned the relevance of this line of inquiry to the HSCA charter,

HSCA staff representatives assert that their charter extends to the conduct -
of the intelligence agencies in the Warren Commission inquiry which
includes this. The rationale appears a bit contrived and stretched in terms
of the real issues. How Nosenko was treated may indicate how concerned
CIA was with the man's bona fides, but so far as relating further to the
inquiry concerning President Kennedy's assassination, it seems marginal at
best. The rationale is so far-fetched that we have been led to consider that its
dramatic qualities are attractive for the projected TV spectacular this
coming September. It also doubtless provides an opportunity for public
criticism for those staff members who have been acknowledged by Mr.
Blakey as hostile to the Agency.
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8. If the rationale of the HSCA for pursuing the question of
Nosenko's treatment is contrived, and largely peripheral to the real
purpose of the Committee, as we believe it to be, it should be faced
in those terms. No one would disagree with there being relevant
inquiries, but it is hardly proper to take an internal critique and turn.
it against the Agency on a point irrelevant to the central purpose of the
inquiry. The HSCA staff position is tendentious, and reflects on its
face a hostile attitude that the Committee may not otherwise want to be
so obvious. The Committee has the right to determine what is relevant
to its charter, but the Agency should also assert a similar right to defend
itself from truly peripheral and hostile fishing exped;tions.

9. Therefore, while we believe that the Hart Report should be made
available to the HSCA staff, we do not believe that such action should be
taken prior to attempting to limit the use made of information contained
in the Report not related to the issue of Nosenko's bona fides.

III
10. There are aspects of the Hart Report that contain information on

foreign liaison services that should not be exposed to the HSCA. There is,
therefore, a question of some sanitization to be conducted prior to the

' Report's being made available.

11. A version of the Report has been prepared for the F'BI in which the
names of employees below the DCI have been removed, as well as certain
modifications in more dramatic rhetorical phrases. That version is in
other respects faitnful to the original Report. It provides a'working basis
for further sanitization. Sanitization prior to review is not foreign to the
HSCA., as the Directorate of Operations has had a continuing policy of
selected sanitization. Extending this practice to the Hart Report would .
be consistent with the extant working relationship with HSCA. The Report
will remain classified. -

12. If the paper is made available, classified and sanitized, it should be
on a highly restricted basis; the HSCA wants six named persons to have
access to it, which is at least three times the number needed for bona fide
research purposes.

13. Staff Position: This paper favors making a sanitized version of the
paper, in classified form, available to a limited number of the HSCA staff
representatives at the CIA Headquarters Building at Langley. Any such
release should be preceded by appropriate dxscusslons limiting use of the
material oy the Committee. The General Counsel is of the opinion (Tab B)

©

SWAlnisnn

LV




13-00000

Skttt

mat if the paper is withheld, and a court test results the Agency

«iust expect to fail in withholding the paper. The Office of the General
i-ounsel, the Office of Security, SE Division and CI Staff favor makmg the
paper available under the conditions set forth above.

14. Recommendation: That you approve granting access to a limited
number of staff members of the HSCA to a classified, sanitized version of
the Hart Report. Such access shall be conditioned on agreement to limit
nse of materials contained in the Report to those matters relating to the
.juestion of Nosenko's bona fides.

S. D. ;Breckinridgé

_Attach_ments
CONCURRENCE: |
- General Counsel B . 4 . Date |
- Chief, SE Division . Date
- Chief, CI Staff ‘ Date
1 JuN 978
- Dlrector of Séct.xrxt"\_“_r———f_l _ o Date
75/ Frase e, Goxlacal : . 1
APPROVAL:
[i;p Director of Central Intelligence Date
HISAPPROVAL: '
Direcior of Central Intelligence o Date
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SUBJECT: House Select Committee on Assassinatio=s
Request for Access to the "Hart Repcrt™

Distribution:

Orig - Adse
1 - DDCI
1l - ER
1 - 0GC
1 - C/SE Div
1 - C/CI Staff
1 - SA/DO/O
1 - D/0OS
1 - OLC/Subj
1 - OLC/Chrono

OLC/SDB/ksn (30 May 78)
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11 March 1993

NOTE FOR: irector for Operations

eter Earnest
Chief, Media Relations

FROM:

7

SUBJECT: WASHINGTON POST Request to Talk to an Agency
Specialist on the Kennedy Assassination

The WASHINGTON POST is preparlng a series of artlcles on V/////
the occasion of the 30th annlversary of the Kennedy
assass1nat10n

W1th‘the help of CIC, we recently arranged for Geoxrge
Lardner and Walter Pincus of the WASHINGTON POST to interview L////
former KGB officer Yuri Nosenko about his knowledge of Lee
Harvey Oswald during the time Oswald lived in the Soviet
Union. To ensure that Nosenko's resettlement identity and
location would remain protected, I made the arrangements for
Nosenko to come to Washington for the interview.

The POST reimbursed Nosenko for expenses and paid him a
$250 consulting fee. The interview was done on Wednesday,
3 March, at the POST offices downtown. I did not remain for
it. Lardner and Pincus also hosted a lunch for Nosenko which
was attended by Ben Bradlee. Lardner and Pincus were very
pleased with their session with Nosenko and appreciative of
our making it possible. I also spoke afterwards with Nosenko
who said he was satisfied with how the interview was :
conducted and with the financial arrangements.

Shortly after the interview, Lardner faxed me a list of
the questions that he and Pincus had prepared for themselves
to use in checking out Nosenko's information. They asked if
there was anyone at the Agency they could talk to about the
individuals named. I told them that developing information
in response to:-their questions would probably take a good
deal of research arid that I doubted the Agency would be able
to take on such a task at this time for the POST. However, I
said I would take it up with the appropriate offices.

Although I told the POST that I do not believe anyone
would be willing to undertake research on their questions,
I'm wondering if there is anyone around who might be
knowledgeable of Nosenko's information who would be willing
to talk with Lardner and Pincus on background based on
his/her existing knowledge. I think Lardner and Pincus would
be grateful for making such a person available even if
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SUBJECT: WASHINGTON POST Request

all their questions aren't answered. Considering that they
are trying to do serious research on the Kennedy
assassination, I think any effort on our part to help them
would be seen as a gesture of good will.

%(
Pet e} Earnest

Attachment:
As stated

Agree to having a specialist talk to them on background
about the Nosenko 1nformatlon if an appropriate person is
available.

No, do not want anyone from the DO talking about the
Nosenko information.
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SUBJECT: WASHINGTON POST Request to Talk to an Agency
specialist in the Kennedy Assassination

DCI/PAI/Earnest:ncbx37758 (11 March 1993)

Distribution:

'Original Addressee -

ADDO

SA/DDO

"DO Registry
D/PAI

D/DO/CIC
C/DO/NROC
C/DO/CE

c/csI

C/History Staff

o e
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NamuofkquiamwechouldtrywnzckdnwnaboutkeﬂmyOswald.YuﬁNooenkomdthe

JFK assassination:
L%;L_k%&_&:@g,headofthe&wnd%dDMmﬁeoﬁhKGBmtbenﬂylm
where Nosenko says he worked, primarily against American tourists, as deputy chief of the Seventh
Department. Nosenko described himself as sort of favored by Gribanov and he said Gribanov in-
mmmmmmmmwmmmosmmmmmkxcnm

W &depntychxefoftheSeoondChiefDirectonteormofmdepmmat
Nosenko said when the file arrived from Minski, he and Koralenko were

mthe;n-hnpotnntﬁntmlumewmdﬁndmxcnhdmthmgtodowﬁhmwﬂd—whenu
xcnmmmmme_&mmmmmpmmm"mmwmu
and write 3 summary of it.
3. The officer who picked it up was Col. Matveey, deputy chief(I think) of First(or American) De-
Second Chief Directorate. Unhave first name.

partment,
4. Chief of this First Department was gl;m&gmmiot Fedoseev and presumably he
would kave had a hand in or supervised preparation of the

hcgmvh or summary.
S.GribamvmdmomthanmothetKGBofﬁcenme edoutbmnseofNosenkoadefecuon,
m:ﬁumemb.Thtngm} What
Rastrusin. Was in l959aaemotaseoﬁcermKGB responsible for Intourist mat-
0 says was Rastrusin who told him about Oswald and how he wanted to stay in

SovlatUnion. Nosenko said Rastrusin said Oswald “docsn’t present interest” to KGB and Nosenko
checked out with his s .WordcamebackmttobothermthOtwa!d.Nmnkomwmnotell
Rastrusin to tell In to deal with him. :

7.Rnttminntumednextdayandwdngol;n£mblcm Oswald tried to kill self, etc. KGB
washed hands of him, decided to let Intourist deal him. Intourist then part of Ministry of For-
eiamdmﬂmnkouxdhebeﬁevuquunonofwhatmdomthOnaldmmwmyofthtm-
istry and beyund.bkhruachevoroneoflmdepuhes.lnanyme,decxszonmmademletOswald
stay in Minsk. But Noocnkoca KGB.

8.In the fallof 1963, a Service No. 2(counterintelligence in foreign
countries), First Chief Dmctorate. told Nosenko orally that Mexico City station had just sent a cable
about a request by Oswald for a visa to re-enter Soviet Union. What should be done? .

Nuenkosaxdheuid.‘waituecond.lloweomehe’abackm}.merw At that point, Nosenko said
be hadn’t know Oswald had gone back.
\ 9-Nooenhoaldhuidlet’sgotoch1efofdcpamnantwhohe:denuﬁedaaCol.Che!nekovor
Chelnenko(but later seemed to say his timing might be off and somebody else may have been chief of
Noseenko's department at the time). lnmme.Nooenkoquotedchnefasuymg,meﬁcct. ‘I remem-
ber this crary nut. No. No. No. Tell them we don’t have any interest.’

Cable back to Mexico City advising KGB there get rid of Oswald by telling him to go back to his
own country and apply for 3 visa at Soviet Embassy in Washington, etc., etc.

10. Col. Gruzdey, was chief of the: KGB department in Minsk that was responsible for foreigners

there.
11£gh%%:ﬁedmxcnoﬁunmmdemcmwmwmm
rogated or dealt on his visit to Embassy there. Now living in Moscow area.

Other two Mexico City officers, both still alive mm Russia: V: . i tikov and Pavel Yatzkov.




13-00000

3 March 1994

Memo to: C/HRG
Subject: Mangold Litigation e

—

Today I alerted OGC (Theresa Wllcox/ﬁaxnl
the JFK collections contains a significant number of

)) that

s 2.—! u 'I

documents on Nosenko (5-6000 pages) which may impact on the™

Mangold litigation. As I understand it, the Mangold
Litigation is over the Angelton files and is several years
old. According to JFK reviewers at the FBI, documents on
Nosenko's defection and treatment are part of case. I
talked with Theresa Wilcox who is the para-legal handllng
the litigation, however, she was not familiar with the - ;
documentq involved. She will consult w1thﬂ§§ﬂ§2 the 1awyer
on the case, and get back to me.

I consider the ball in OGC's court. I propose that we
continue to review the Nosenko files. If there are Mangold
or other consideration to address, we can do so after the
HRG review is complete.

Barry

AN
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INTERNAL USE ONLY _
23 March 1994

Memorandum For: C/HRG
Subject: Nosenko and the Mangold Litigation

I received a call from ®athy Kelly, OGC, this morning
concerning the Nosenko files in the JFK files. I described
the files again (about 4000+ pages that include transcripts
of all his interrogations and numerous studies on his bona
fides and treatment by the Agency including the Solie and
Hart reports and an 835 page comprehensive study). Since
Nosenko is an important figure in the JFK assassination
story and the files are part of the sequestered collection,
HRG is reviewing the files under the JFK Assassination
Records Collections Act. However, we were aware that some
of the documents were part of the Mangold litigation and
wanted to make sure that they were properly coordinated.

Xathy Kelly}said that the Mangold litigation should not be a

factor in HRG's review. If the files were subject to the
JFK Records Act, they should be processed under that Act.
When the review is complete, ‘a list of the documents
released should be provide so that OGC can treat them the
same in the Mangold case.

I also talked with Kathy Stricker (yesterday) to get some
background on the handling of Nosenko files and what were
the "secrets" given what we know is publicly available. She
said for years the agency "glomared" Nosenko except for the
Oswald information: however, once Golitsyn became public
that ended. Today, the battle over his bona fides and how
he was treated are public knowledge. The Agency up until a
couple years ago had not released some of the studies (she
mention Solie) but she was not sure that this was still the
case or if it was possible to continue to deny them. DO has
protected the information provided by Nosenko on other
Soviet sources and leads for possible recruitment. This
type of information should continue to be protected.

Kathy Stricker's comments are consistent with HRG's handling
of the Nosenko files. We are considering all of the files
as related; his bona fides is a key element of the story and
there was a large amount of information including parts of
the studies on him in both the Oswald 201 and the JFK hard
copy collection. We have deleted information provided on
other sources and operations not related to the JFK story.
‘We are also recommending release of the rest of the studies.
Although they contain potentially embarrassing information
for the Agency (as did the IG report on the Castro plots),
there doesn't appear to be grounds for denying under the JFK
Act. . .
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Restrictions on Declassifying Material on Yuriy Ivanovich
NOSENKO

The following should be used as guidelines in
declassifying material files pertaining to the career and
"bona fides" of Yuriy Ivanovich NOSENKO

1. CIA Knowledge of Russian intelligence tradecraft.
Specific information in the files about KGB targetting of
American citizens could reveal to the Russian Intelligence
service our knowledge of their tradecraft. Since the
Russian services continue to target Americans, this
information should continue to be protected.

2. To protect a CIA asset. Yuriy Ivanovich NOSENKO
remains an asset of this agency, and is under contract.
Moreover, the Russian Foreign Intelligence Service (SVRR)

remains interested in NOSENKO's whereabouts and activities.

Russian intelligence services since the Second World War

have tried to track their defectors. There are indications

that the Russian services remain interested in the NOSENKO
case.

o At the time of his arrest,{Rick Ames had some _}

/NOSENKO files (AESAWDUST n “his ¢ possession. The US
“Counterintelligence Community is unsure if thls

material was passed(ﬁo the Ru551an ‘service.}
——

--Following NOSENKO's brother and mother's visit to the

United States, both were questionned by the Russian
service about NOSENKO's activity and place and
residence.

Le(&\ Yoas.
cd.

SECRET
CIA INTERNAL USE ONLY
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. #r(Robert Fringla,
* 2909 Rock Menor OourtY -
w 22071

Dear Bob,

It waa very good to meet with you again in Waehingtdﬁ on June 12.

I am writing to confirm our recent conversation about the CIA'e release
of documents about me ta the National Archives. &s I explained to you at
cur meeting, I am very displeased that this was done without my krowled-
ge eand especially since ny rhotograrh was officially relessed by the
Agency for the first time in thirty years. '

J

A8 you know, it hes come to my attention that the CIA released these
meny hundreds of pages to the public without comsulting me or telling

me that this was going to be done. I have already seen coples of two of
these reports totalling more than 7CO pages. Ome is the October 1968
report supporting me bty Bruce Solie; the other was a February 1968 re—
port by the CI Steff which attacked my credibility. (This latter report
contains a copry of my photo from the late 19503. I consider thie 2 breach
of my persomel security.)

I also consider many of the details in both of these reports to be of &
very persaonal nature. Other pagee deal with with some very sensitive
cases which I gave the Agency about other people. The informatien in
these rerorts was given freely and accurately by me to the CIA officers
in the 1960s under terms of strict confidentiality. Although it ie very
difficult for me te¢ say this, I feel that my trust in the Agency has now
been seriously damaged. :

This relezse particularly troubles me because for the past thirty years'
I have remaineé& very loyal to the Agency and considerate of its wishes.
For instance, despite many requests, I have only, spoken to a few Jjoure
nalists, and only when the Agency édvised me téé%%. I have never sought
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. R my own to publish ny story in an article or took., But now, the CIA
has not returned this courtesy. Instesd, it has released sensitive
information to the publie without apeaking to me first.

Under the circunstances, I would like to respectfully request the
follewing: :

1o That you show tiais letter to DDO Ted Price, Director James Woalaey,

end the current heads of the .CIA's Freedom of Infermation Office and
Hiator;cal Review steff ~- so thet they sre aware cf what has happened.

2. I would like to receive, in writirg, en expianation from these res-
ponsible. of why this release was done,

3« 1 weuld like te receive a list ef the majer reperte absut me which
have already been released. Aside frem the twe reperte that I already
have seen, I would like te receive copies ¢f any ethexr major studies
tha@ have been released. (For instence, if there are reperts released
by Peter Bagley, Newten Miler, James Angleten, the CI Steff end John
Hart, then I weuld like to see them as well.)

4. I would like te be given the Agency's written assurance that further
releases will not ecour witheut censulting me first.

Bab,'yau should knew that before I wrete this letter I have specken
‘abeut this matter with my geed friend George Kalaris. He tos was troub-
led by what I teld him, and he advised me that I sheuld ask the Lgency
for an explanatien. :

Beb, I apolegize fer treubling yeu with this matter, but I have ne one
else to turn te fer assistance. ,

Please lpt me knew if there is any respepse as seen as possible.

Respectfully yeurs,
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Draft letter to Nosenko from ?th DO.

VP AT

D_ear ¢

The Director has asked me to respond to your.lgttér
expressing concern that Us Government declassification of
material could compromise your privacy and security.

In regard to your question about the documents that have
already been released, rest assured that I have directed
officers responsible for FOIA requests to take special care
in reviewing information concerning you in light of your
.. .Bpecial circumstances. We will make full use of all
axe~f " possiblé’excegpfions to FOIA-mandated declassification in
. order to protect your privacy.

\

As you know, in 1992 Congress passed the JFK Assassination.
Records Collection Act, which required all US Government
agencies to release any records related to thé}?ssassinatio
of President Kennedy. As Deputy Director for Operations, I
am of course committed to fully supporting the DCI in
meeting this requirement, but I also appreciate your concern
about the files on you that are related to the ° :
assassination. I have therefore directed a senior officer
n the DO to mget with the officials in the Agency's - -
AN ' l—stag§ who are involved in the declassification
pcv't This officer has had extensive discussions with
fuctd -/ggm of the’gta&dl and has worked closely with them to
~—*—~1dentify those portions of the files that include personal
: @ﬁf” ‘ and operational information.

z&véf+5?¢$%ﬁ

#’ ¢JK 128/

progran.

_ _ Al rw SpRcie . e o )'}‘z*"a?‘[l‘f? -
~ As a result of this effort, we have(gostponedureiease*of~an
sesns~7€ information touching on your private life or on operational
information pertaining to your debriefings. Under the JFK
law, a Presidential Review Board will make the' final
- decision on the disposition of the material. This Agency
values the sacrifices you have made for our country, and we
will present the Board with the strongest possible case for
protecting information that could affect your privacy and
security. '

Best wishes,
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17 April 1997

:méée*Amiand} SA/CIC, gave to Gary Brenneman to give to Barry

Harrelson, Historical Review Group, X31825, 2 soft files

entitled:
1. "WARREN COMMISSION/OSWALD"
2.

"DOCUMENTS YURI Ivanovich NOSENKO/OSWALD"

found by{ﬁl Bonner, in the vault.

(7 AP/~ Z F

UNCLASSIFIED
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30 April 1997

Note To: ARRB Staff

Subject: CIC Soft files:
1. Warren Commission/Oswald . _
2. Documents qui Ivanovich NOSENKO/Oswald

The attached files were located in CIC. They are soft
(or working) files containing information on Nosenko, Warren
Commission and Oswald. It is not clear if the files date.
from the Warren Commission period, or were created in
1975/76 (latest date of documents) in response to a request
or investigation.

_ Most of the documents are in the sequestered collection
(OGC folders). The other documents may be in the Norsenko
material put aside for discussion with the ARRB or in the
Microfilm part of the sequestered material (the Microfilm is
not indexed document by document) .




Administrative - HRG Internal Use Only

30 April 1997

Note for the Record
Subject: CIC Oswald/Nosenko related soft files:

1.  Warren Commission/Osweld
2. Documents Yuri Ivanovich NOSENKO/Oswald

1. I advised(Sue Amiand, SA/CIC, that most of the
documents in the two folders are duplicates of documents in
the CIA JFK Collection sequestered by the HSCA. The other
documents are related to Nosenko, but do not mention Oswald.
These documents are probably duplicated in the Nosenko
material set aside for discussion with the ARRB. I
recommended that we make the folders avallable to the ARRB
staff. She concurred.

2. Documents will be maae available to Michelle Combs,

ARRB staff, on her next visit.

Barry

Administrative - HRG Internal Use Only



13-00000

s SECRET 'g\‘ \.G

TO: Eileen M. Wukitch)
FROM: James W. Zirkle
DATE: 08701/97 09:54:03

SUBJECT: #%Re: The Nosenko Papers

CL BY:(2034442 )

CL REASON: 1.5(c)
DECL ON: X1

DRV FROM: HUM 4-82

Eileen: Let me introduce myself. | am CIC/Legal. C/CIC asked me to touch base with you
concerning any possible ARRB release of privacy information concerning Nosenko. While we are
aware that such a decision to release is within the Board's discretion, we do believe that the
Agency, when giving this information over to them, should request that the Board protect such
information to the maximum extent possible. If | can be of help in that regard just let me know.
Jim

From the Desk of Dennis D. Lamb

NOTE FOR: Ron L. Seckinger
FROM: Dennis D. Lamb
DATE: 07/31/97 10:44:28
SUBJECT: The Nosenko Papers

CL BY:(0790429
CL REASON: 1.5(c)
DECL ON: X1

DRV FROM: HUM 4-82

At about 1020 hrs on Tuesday, 31 July, I received a call from@af the Agency's
External Support Group/Historical Collection Staff regarding Michelle Combs's interest in reviewing
the Nosenko papers for the upcoming meeting of the Assassination Records Review Board (ARRB)
on 5 August. /Wukitch\said Combs, an ARRB staffer, is planning on taking 20 pages of the Nosenko
material with her. QVukitch ‘wants to know whether we would like copies of the material Combs is
taking. [ said yes. %i_tgﬁ,;aid Combs appears understanding of our concerns in this case and to
this end wanted the following questions answered so she could put a human touch on our concerns
in explaining our position to the ARRB.

1. Is Nosenko married? (No one in CIC/AG knows.)

2. What part of the country is he living in? (This is known, but | can’t see why she or the
ARRB needs to know.) v !

3. Did the Soviets actually sentence Nosenko to death? Or was this just his claim. (No one
in CIC/AG know, but it appears reasonable to assume that the Soviets did sentence him to death.)

4. Nosenko's current age? (No one in CIC/AG knows off hand. Henry's observation was
that Combs can find this out from open literature.)

SECRET
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According to’@gﬁ? Combs also wants to take to the ARRB two letters pertaining to the affair:
the letter Nosenko wrote in 1994 objecting to the release of his material without his being consulted
or advised, and the letter Ted Price wrote to him in response assuring him that everything possible
would be done to prevent further release of his papers. [ don’t see any problem with this since the
papers would support our position--uniess the ARRB starts thinking about releasing the letters also.

(Wukitch said she told Combs CIC would have(Bob Pringle; former Chief of AG/FIOB currently
serving as Officer in Residence at the University of Kentucky, flown in to address the ARRB if this
appears necessary. Combs will pass this on to the ARRB. @oted that Combs alluded to
the possibility that that ARRB might want to talk with Nosenko himself.

\

CC:
cc: John B. ENGBERTNancy T. BRMr C. BAUML,Bennis D. Lamb) Curtis L.)

MACKIA cqueline Frankfort @ DCI,( Ron L. Seckinger

SECRET
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'MEMORANDUM

- August 5, 1997 ' CIA HAS NO OBJECTION TO
' DECLASSIFICATION AND/OR
To: T. Jeremy Gunn RELEASE OF THIS DOCUMENT
From:  Michelle Combs
Subject: Yuriy Ivanovich Nosenko

I have prepared this memorandum at your request for the upcoming meeting where the
Board will be briefed on issues related to the Soviet defector, Yuriy Nosenko.

Summary and Recommendation

The information on Yuriy Ivanovich Nosenko contained in the CIA Sequestered
Collection microfilm consists of approximately 3500 pages of interviews, transcripts,
memos, and reports. Of the total, approximately 1200 have been released to the public
as open in full or with only minor redactions. Of the 1200 released pages, roughly 800
contain information directly relevant to Lee Harvey Oswald and the Kennedy
assassination. -

After my review of the Nosenko records and our discussion of the issues, it is our
judgment that the remaining 2300 pages are unrelated to the assassination of President
Kennedy and we recommend that they be processed as “NBR.” These NBR records
consist of such items as general family and professional contact information, Soviet

.intelligence methodology and operations, and Soviet navy information dating to

Nosenko’s early career in Soviet Naval Intelligence. I suggest that we review carefully
these 2300 records to ensure that there is no assassination-related material, and, to the
extent this is correct, we should process them as “NBRs.”

Background on Nosenko

KGB Lieutenant Colonel Yuriy Ivanovich Nosenko first secretly contacted the CIA in
Geneva in June 1962. One and a half years later on February 4, 1964, he defected to the
United States for what he said were ideological reasons. His case became the single
most difficult counterintelligence case in the Agency’s history to date. Nosenko’s
information on the assassination of President Kennedy made his bona fides of more
importance than simply a means to determine his true identity or whether he was the
prototype of a KGB disinformation plot against Western intelligence agencies.

The conflict over Nosenko began two and a half years prior to his actual defection, in
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December 1961, when Anatoliy Golitsyn, a KGB defector, predicted that the KGB would
dispatch false defectors after him to discredit him and confuse Western intelligence
agencies as part of a massive disinformation campaign. Golitsyn, who had described a
darkly intentioned monolithic Russian master deception plan and Soviet intelligence
agencies of brutal efficiency, claimed that Nosenko was the most important of these
fake defectors and that any Soviet sources who came later and supported Nosenko’s
bona fides would also be false. Golitsyn was wholly believed by Counterintelligence
Chief James Angleton, who shared Golitsyn’s world view. Golitsyn argued that any
CIA officers who believed Nosenko should be considered as moles themselves.

Nosenko's first four meetings with the CIA in Geneva in June 1962 produced an

- intelligence bonanza and the two CIA officers (George Kisevalter and Peter Bagley)

who met with him believed he had conclusively proved his bona fides. During his
debriefings in 1964, Nosenko provided detailed information about Lee Harvey
Oswald'’s stay in the USSR which, he said, had come across his desk routinely as the
deputy chief of the Second Chief Directorate (SCD) department responsible for
watching American visitors in the USSR.

With Golitsyn arguing against Nosenko’s bona fides, plans were made in March 1964,
to imprison Nosenko and begin hostile interrogations to find any shifts in his
information. On April 2, Deputy Director for Plans Richard Helms and Soviet Division
Chief David Murphy met with the Deputy U.S. Attorney General and obtained legal
approval from the Justice Department to imprison Nosenko so that he could not
communicate with his supposed KGB controllers. On April 4, he was imprisoned in an
attic room in a CIA safe house near Washington. Nosenko was kept in solitary
confinement, subjected to physical and mental torture, and submitted to hostile
interrogations from April 4, 1964 to October 27, 1967 first at the safe house and then in a
specially built cement house in Virginia. Despite over three years of severe treatment,
Nosenko’s original story remained unchanged, no “confession” was forthcoming, and
no evidence was produced indicating he was, as Golitsyn still claimed, a fake defector.

‘On August 8, 1968, Nosenko was polygraphed for the third time by an Office of

Security specialist. During the examination, Nosenko was asked whether he had told
the truth about Oswald and the Kennedy assassination; the polygraph operator found
only positive responses to the questions. Security Officer Bruce Solie submitted a
comprehensive report in October 1968 which evaluated all of Nosenko’s information, to
date, and concluded that he was what and who he had claimed to be all along. After a
review of his case by the Soviet Division, Nosenko was finally released from CIA
custody on March 1, 1969 and employed as an independent consultant by the CIA.

File 4.0.2 Nosenko
Combs e:\nosenko.wpd
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In the 35 years since'Nosenko first approached the CIA in Geneva, no prima facie
evidence has ever emerged to prove that he was a KGB provocation and subsequent

~ defectors have affirmed him as a bona fide defector. He has identified many hundreds -
of Soviet intelligence officers, provided a considerable quantity of useful information on

the organization, doctrine and methods of the KGB, and conducted numerous special

- studies on Soviet subjects. Today, Nosenko is seventy years old, recently retired as a

contractor from the CIA, an American citizen, married, and living quietly in the
Sunbelt. - ‘

File 4.0.2 Nosenko
Combs e:\nosenko.wpd
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6 October 1997

Note To: DO

From: Barry Harrelson
JFK Project Officer
Historical Review Group

Subject: Nosenko records in JFK Collection

The ARRB (JFK Board) staff has agreed to accept CIA's
designation of 25 folders of the Nosenko material in the JFK
sequestered collection as “not believed to be relevant”
(NBR) . The staff plans to present their proposal to the JFK
Board at the 14 October meeting. The Board requires a
description of all NBRs to be made available to the public.
Please review the attached draft prepared by ARRB staff
member, Michelle Combs, for classification and public
release. The ARRB staff needs a response by COB Thursday if
possible. HRG/DO JFK reviewers here have no problem with
the draft and recommend release. 1If you have any questions,
call me on 31825. Thanks.

Barry
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Folder Summaries of the Nosenko Material th Believe;l to be Relevant to the JFK
Assassination

Reel 45, Folder 3

During July and August 1965, Peter Deryabin, a Soviet defector, conducted a series of
interrogations of Nosenko in conjunction with CIA efforts to establish Nosenko’s bona
fides. This folder contains one 66 page verbatim transcript of two interrogation sessions
which cover Nosenko’s family, background, early career and Komsomol experiences.

Reel 45, Folder 4

This folder contains a 76 page verbatim transcript of two interrogation sessions by Peter
Deryabin which cover Nosenko’s career, Party membership, Komsomol personalities and
procedures, military personalities and experiences, and his incarceration by CIA.

Reel 45, Folder 5

This folder contains a 59 page verbatim transcript of two interrogation sessions by Peter
Deryabin which cover Nosenko’s military career, KGB buildings, personalities and
procedures, and other Soviet intelligence people, roles, and titles.

Reel 45, Folder 6

All the documents in this folder, but one, have been released to the public. The NBR
document is a five page February 1964 memo from the Director of the Soviet Division

'(C/SR) David Murphy to the Deputy Director of Plans (DD/P) Richard Helms on plans

to debrief Nosenko based on C/SR’s belief that Nosenko is a Soviet plant.

Reel 45, Folder 8A and B

Folder 8A contains the 263 page “Conclusions and Comments in the Case of Yuriy
Ivanovich Nosenko” 1 October 1968 report by Bruce Solie, Deputy Chief of the Security
Research Staff which concludes that Nosenko is a bona fide defector and should be
believed. A sanitized version of the Solie report has been released to the public. The
NBR document in folder 8B is a 135 page report on Nosenko prepared in April 1969 by
N. Scott Miler of the Counterintelligence Staff (DC/CI/SIG) based on the comments and
questions of Anatoliy Golitsyn. The report contains Golitsyn’s comments on

inconstancies he believes exist in Nosenko’s testimony and his recommendations for
further questioning. Golitsyn believed Nosenko was a dispatched agent.
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Reel 45, Folder 13

This folder contains one document. The document is a ten page extract from the 835
page study “The Case of Yuriy Ivanovich Nosenko” by Peter Bagley. - It records Peter
Deryabin’s conclusions on Nosenko’s bona fides. Deryabm does not believe Nosenko.

Reel 45, Folder 17

This folder contains an 89 page verbatim transcript of an interrogation session by Peter
Deryabin which covers Nosenko’s career as a KGB officer, his marriage, and KGB
buildings, personalities, and procedures. A two page key to abbreviations in the
transcript is also included. ' S

Reel 45, Folder 19

This folder contains pages 349-602, part IV of the 835 page study' “The Case of Yuriy
Ivanovich Nosenko” prepared by Peter Bagley of the Soviet Division (DC/SB) in 1967.
The study analyzes Nosenko’s biography, case work, and responsibilities as a Soviet

intelligence officer. The conclusion of the report is that Nosenko is a dispatched agent
under the control of the KGB :

Rﬁlﬁi..ﬁold:LZQ

This folder contains an 89 page verbatim transcript of 4an interrogation session by Peter
Deryabin which covers Nosenko’s career as a KGB officer, and KGB buildings,
personalities, and procedures.

Reel 45, Folder 21

This folder contains an 85 page verbatim transcript of an interrogation session by Peter
Deryabin which covers Nosenko’s experiences in and knowledge of Komosol and
Communist Party personalities, buildings, and procedures o

Reel 45, Folder 24
This folder contains pages 1-84, parts I, I1, III, and IV, of the 835 page study “The Case

of Yuriy Ivanovich Nosenko” prepared by Peter Bagley of the Soviet Division (DC/SB)
in 1967. ’

Reel 45, Folder 25

This folder contains pages 85-348, part V of the 835 pége study “The Case of Yuriy
Ivanovich Nosenko” prepared by Peter Bagley of the Soviet Division (DC/SB) in 1967.
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Reel 46, Folder 2A

This folder contains pages 603-835, parts VII, VIII, and IX of the 835 page study “The
Case of Yuriy Ivanovich Nosenko” prepared by Peter Bagley of the Soviet Division
- (DC/SB) in 1967. : :

Reel 46, Folder 2B

This folder contains a variety of documents, some of which have been released to the
public. The NBR documents include: 14 reports of interrogations sessions with Peter
Deryabin in July and August 1965, an unsigned May 1965 memo for Chief, SR/CI on the
3-13 May interrogation sessions with a psychologist, an unsigned May 19__65 paper
analyzing Nosenko’s sessions with the psychologist which refutes the reported
conclusions of the psychologist, and a November 1968 Memorandum of Transmittal to
Chief, SB/CI/K on the 15 Deryabin-Nosenko July-August 1965 transcripts.

Reel 46, Folder 3

This folder contains most of the 186 page report by John Hart commissioned by the CIA
in June 1976. Chapter X, pages 159-176 inclusive are missing. The report is a
reinvestigation of the Nosenko case in the context of reviewing the techniques of
handling Soviet agents and defectors. It is highly critical of the Clandestine Services’
handling of the Nosenko case. The Hart report endorses the conclusions reached in
October 1968 by the Office of Security (the Solie Report) that Nosenko is a bona fide
defector.

Reel 46, Folder 5

This folders contains documents pertaining principally to personalities in the Minsk area
during Lee Harvey Oswald’s residence there. Some documents have been released to the
public. The two NBR documents include: a nine page 1964 “homework assignment”
prepared by Nosenko on KGB leadership in the provinces, and a four page memorandum
on KGB personalities in the Minsk area in the mid 1970’s. '

Reel 62, Folder 2

This folder contains an 82 page verbatim transcript of an interrogation session by Peter
Deryabin which covers Nosenko’s background, marriage, and divorce. '

Reel 62, Folder 3

This folder contains a 75 page verbatim transcript of two interrogation sessions by Peter
Deryabin which detail Nosenko’s career progress, and a disciplinary problem and its
impact on his promotion schedule in the KGB.



13-00000

- This folder contains two verbatim transcripfs (33 and 46 pages) of interrogation sessions

by Peter Deryabin which cover specific KGB operations and a particular KGB operation
targeted against an American tourist.

Reel 62, Folder 6

This folder contains one 22 page verbatim transcript of two interrogation sessions by
Peter Deryabin which cover a particular KGB operation targeted against an American
tourist.

Reel 62, Folder 7

This folder contains one 84 page verbatim transcript of two interrogation sessions by
Peter Deryabin which cover Nosenko’s education, Navy career, and a particular KGB
operation targeted against an American tourist.

Reel 62, Folder 8

This folder contains an eight page verbatim transcript of an interrogation session by Peter
Deryabin in which Deryabin encourages Nosenko to confess that he was sent under KGB
control and to think about becoming a double agent. Nosenko says that he has been
telling Deryabin the truth all along.

Reel 62, Folder 9

This folder contains 51 pages of 12 Deryabin reports on his interrogation sessions with
Nosenko in July and August 1965. The information in these reports summarizes
information detailed in the actual interrogation transcripts.

Reel 62, Folder 10

This folder contains a mix of intra and inter-Agency memoranda pertaining to the
handling of Nosenko and is labeled “TS Material from Deryabin Safe.” This folder was
not examined by the HSCA staff. Thirty-seven pages of documents have been released
to the public. The 97 pages of NBR documents include: correspondence with various US
Government agencies and the Attorney General, memoranda on Nosenko’s day to day
handling, emergency procedures for Office of Security guards assigned to Nosenko, a
report to the CIA Inspector General on the Nosenko case, Nosenko’s request for political
asylum, copies of his subsequent contracts with the CIA as an independent contractor,
and additional reports, memos, and briefings concerning the Nosenko case and his
handling. :
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MEMORANDUM
1A HAS NO OBJECTION TO
[c)ECLASSlFICATlON AND/OR
October 9, 1997 o . FcATIO R _
To: Jeremy Gunn
Executive Director
cc: Tom Samoluk
Deputy Director

From: Michelle Combs %&

Subject: Files on Yuriy Ivanovich Nosenko in the CIA Sequestered Collection
Microfilm Containing Information of No Believed Relevance to the
Assassination of President John F. Kennedy

The information on Yuriy Ivanovich Nosenko contained in the CIA Sequestered
Collection microfilm consists of approximately 3600 pages of interviews, transcripts,
memos, and reports. Of the total, approximately 1200 pages have been released to the
public as open in full or with redactions. Of the 1200 released pages, roughly 800
contain information directly relevant to Lee Harvey Oswald and the assassination of
President John F. Kennedy. Although all of these 800 pages have been released in
redacted form, we have asked the Agency to re-review them under the standards of the
JFK Act before we submit them to the Board.

After my review of the Nosenko records and our discussion of the issues, it is my
judgment that the remaining approximately 2400 pages are unrelated to the
assassination of President Kennedy and should be processed as "NBR." These NBR
records, which are described on the attached list, consist of such items as general family.
and professional contact information, Soviet intelligence methodology, personalities,
and specific operations, and Soviet Navy information dating to Nosenko’s early career
in Soviet Naval Intelligence. Much of the information consists of various attempts by
the Agency in the 1960's to establish Nosenko’s bona fides. The October 1968 Solie
Report, which has been released in redacted form and will be re-reviewed under the
JFK Act, establishes Nosenko’s bona fides. The conclusions of the Solie report were
reaffirmed in a 1976 report by John Hart. A brief summary of the conclusions of the
Hart Report will also be processed for release.

The approximately 2400 pages of proposed Nosenko NBR records have been reviewed
carefully to confirm that they contain no material helpful to a deeper understanding of
the assassination. During the review some additional material, not previously released,
which may add to an understanding of the Nosenko story, was marked relevant and.
identified for processing and review.
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MEMORANDUM FOR:

FROM:

OFFICE:
SUBJECT:

REFERENCE:

ADMINISTRATIVE - INTERNAL USE ONLY

16 October 1997

Fredrick C. Wickham @ DO
DO JFK Board Focal Point

J. Barry Harrelson
JFK Project Officer

CSIHRG

Agenda for ARRB meeting 17 November 1997

The following issues are tentatively scheduled for action at the next JFK Board meeting:

1. Date of release of Nosenko material; see memo on results of Oct. meeting.

If you or CIC have any comments on the proposal to change the release date (subject of Agency review and appeal) from 2017 to 2010,
please provide them to me by 23 October.

This issue originally surfaced in April and was scheduled but not addressed at the September meeting.. | recommend that you review the
material we sent the ARRB staff for the September meeting to determine if you want to provide additional "evidence”. Are there other
components that should be consulted on this issue? _ as involved in discussions in April.

3. DRE Monthly Reports. This is a long standing request from the Board staff. Please provide a status of the request by October 21.

CC: John Pereira@ D
Eileen Wukitc

Sent on 16 October 1997 at 04:57:17 PM

ADMINISTRATIVE - INTERNAL USE GNLY
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& 28 October 1997
2000

SUBJECT: Disclosure of Information on Yuriy Ivanovich Nosenko

v

1. The Board intends to dsﬁf;;sify and release for public
consumption, approximately 2400/pages of counterintelligence
staff studies, interrogation reports, file reviews, and bona
.fides studies on Yuriy Ivanovich Nosenko. These studies contain
sensitive personal and operational material completely unrelated
and irrelevant to Lee Harvey Oswald and the assassination of
President Kennedy. It has been officially stated and documented
that the remaining Nosenko records have been carefully reviewed
to confirm that they contain no material helpful to a deeper
understanding of the assassination. Mr. Nosenko has adhered time
and time again to the stipulations of his Memorandum of
Understanding not to divulge his relationship with this Agency,
even in view of the less than satisfactory conditions this Agency
forced upon him during his early resettlement. Public disclosure
of the remaining documents would constitute an unwarranted.
invasion of his personal and professional privacy not to mention
the breech of trust on the part of this Agency to protect his
right of privacy and above all, his security. This trust was
reconfirmed in a personal letter from the former DDO, Ted Price,
in September 1994, stating that we would take special steps to
protect anv sensitive information touching on Mr. Nosenko’s
private life or on operational information pertaining to his
debriefings. The letter further states that this Agency valued
the sacrifices he made for our country, and every effort would be
made to protect information that could affect his privacy and
security. The question has been asked before. Should we not
show the same integrity that we expect from those who put their

- lives on the line in defense of our national interests?

2. Furthermore, the recruitment of sources of high
intelligence value has always been this Agency’s top priority.
Public disclosure of this information could do irreparableée damage
to our ability to attract individuals who admire the US and might
be disposed to collaboration. Disclosure of cooperation with the
USG would cause any potential source to think twice before
placing his life in the hands of an organization who cannot
protect his information. For those individuals such as Mr.
Nosenko, who placed their trust in this country in the past,
entered our resettlement program, and are now US citizens, the
indiscriminate release of information, some of it very personal

cL BY (0489514 Y
REASON 1.5(c)
DECL X1

DRV DEF 2-82

h D BCRE L.,
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" SUBJECT:

and with no real relevance to any national issue, seriously

erodes this Agency’s credibility and undermines our Resettlement
Program.

SECRE®"™"
- .
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KA SECRET
CLBY: 611637
CL REASOR: Section 1.5 C
pEct ox: X1
oav Fa: LOC 5-82
5 November 1997
MEMORANDUM FOR: John Pereira @ DCI
Fred Wickham @ DO
Lee Stri;kland @DA
-Kathryn Dyer @ DCI
bel-
FROM: J. Barry Harrelson
JFK Project Officer
OFFICE: CSIHRG
SUBJECT: . 17 November JFK Board Meeting- CIA issues (update)

REFERENCE:

1. The following CIA items are on iha agenda for the 17 November ARRB meeting:
o (§) Raconssdaratlon of the release of-la. as the location nf the CIA Record Center.

In addition to written avudenca being prepared by DA, the Agency has been. offered the opportunity to brief the Bnard

e  Chairman Tunheim's proposal to advam:a the openmg date of the Nosenko NBR (Not Believed Relevant) material from the '2017 per
the JFK Act to the year 2010 -

The ARRB staff disagrees with the Board on this issue and will recommend that the release date remain 2017. However, they are not
confident that the Board will accept their recommendation and has requested the Agency's position on the 2010 date.  If the Agency
opposes the 2010 change in the date, I will need a memo from the DO explaining why. We could offer a compromise--accept the 2010
date provided the Agency has the same right in 2010 as-2017 to review and appeal the release of the records. | have ask OGC for a legal
opinion. Please note that this decision affects only those documents designated "NBR" by ARRB. The documents declared to be
Assassination Records {AR) will be re-reviewed and released, either sanitized or in full, during the coming year.

o (S) Proposed release of reference to CIA employee being under '

We have provided written evidence (DO note coordinated {ith Statd,and cop etween CIA and Statej. According to the ARRB
staff, some Board members consider CIA use os an “open secret” and are inclined to release. We have been offered the
opportunity to brief the Board.

SECRET
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e  Cuban Revolutionary Council (CRC) financial records.

ARRB staff plans to recommend to the Board that monthly suimmaries be considered ARs and the remaining material be designated NBR. .
Samples of these documents have been provided to DA, DO, and DCHIRO. If you have any comments or objections, please forward them
to me by COB Wednesday.

e  Documents containing long lists of names, crypts, companies, etc. These include both Agency documents and notes of HSCA
staffers. (FYl- no action required at this time)

The ARRB staff will ask the Board to delay processing of such documents and, in some cases, declare them NBR. The staff considers
them marginal to the story and believes that they are not worth the time involved.

(S} 2. Weneed to advise the ARRB staff no later than COB 12 November (Wednesday), if we plan to brief the Board on @agrentoi,
andjor State Cover. Written evidence is due to ARRB staff by COB 13 November (Thursday). They need at least one day to review the
material and prepare their presentations for the Board.

cc: (Eileen Wukitchy® DO

Becky Rant @ DA

SECRET
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CLBY: 611637
CL BEASON: Section 1.5 C
pect o X1
ogv Frs: COV 2-87
21 November 1997
MEMORANDUM FOR: John Pereira @ DC1
Fredrick C. Wickham @ DO
Lee Strickland @ DA
{tinda Ciprianb@ DCI
FROM: ' J. Barry Harrelson
JFK Project Officer
OFFICE: CSI/HRG
SUBJECT: ARRB meeting 17 November - Results
REFERENCE:
1. Reconsideration of the release of CIA Records Center:

The Board accepted the Agency's request for reconsideration; postponed until 2017.
2. CIA use of State Covel:

The Board did not find the Agency's evidence persuasive; released.
This determination affects 16 documents ( 3 duplicates) that were pending Board action. Future documents will be impacted by this
decision. Copies of the documents have been sent to DO and BGC for reconsideration/appeal review.

"ﬂ/

3. Release date’ of Nosenko o NBR records:

The Board moved the release date from 2017 to 2010 giving the Agency the right to review and appeal at that time.
4. Cuban Revolutionary Council (CRC) Financial Records:

The Board accepted the ARRB staff's recommendation {concurred in by CIA) that only "General Statement for Month™ records
for January 1860 and to January 1885 be processed as Assassination Records, and that the approximately 6,000 remaining pages of
financial records be declared to have "no believed relevance (NBR)" to the JFK assassination.

5. Ramparts Damage Assessment Document:

The Board accepted the ARRB staff's recommendation {concurred in by CIA} that the paragraphs on the one relevant

SECRET
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organizatior-be prt%ess:d as a assassination record, and that the remainder of the C1A Ramparts Memorandum be declared NBR. The
memorandum discusses the truth or fallacy of the allegations in Ramparts the Agency used non-governmental organizations for support
and funding of worldwide anti-Communist operations. Over one hundred organizations are mentioned in the Ramparts article. The
relevant organization is thedifernational:Rescus Committes; the IRC aided Oswald on his return to the US.

6. Book Cables Dissemination Lists:

ke

The Board accepted the Agency's request that book cable dissemination list be protected in full even if they contain stations
that are releasable. '

7. Document # 104-10072-10232 :

The Board rejected the Agency's request to protect the full crypt G_SHEUE‘/The document has been sent to the DO for
reconsnderatlonlappaal review. -

8. Other Documents:

\\-'

The Board accepted the Agency's and ARRB staff's recommendations on 204 additional documents. » 3

Reconsideration and Appe\als:

If the Agency wishes to ask the Board to reconsider a decision or plans to appeal to the President, the ARRB staff has
requested that it be notified prior to the letter to the Agency informing the DCI of the Board's decision. We expect the letter on or around
Dec. 1st; the Board's determinations will also be published in the Federal Register on that date. As mandated by the White House, the
Agency has seven days after notification to appeal a JFK Board decision to the President.

cc: " EilesiWulitcly @ DO
Kathryn- flyer @ DCl
Becky Dyer @ DA

Sent on 21 November 1897 at 05:04:45 PM '

SECRET
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FOR OFFICIAL USE ONLY

NOTE FOR: J. Barry Harrelson

FROM: Fredrick C. Wickham @ DO
OFFICE:

DATE: 10/10/97 12:10:24 PM
SUBJECT: Nosenko Records

| have reviewed the descriptions of the folders proposed by the ARRB Staff. While | see this as a success to have them support our
position and have some concern about the detail included within the descriptions. We had an occasion in the past to ask for a legal
opinion about a former employee's access rights to Nosenko's file and were told he is entitled protection under the Privacy Act. Nosenko
has already personally expressed (in a letter to the Agency) his concern and objection about potential release of information about him. |
think we should carefully consider the amount of detail included in the public release and whether it violates his rights under the Privacy
Act.

| trust the judgment of those that have reviewed these descriptions as to content in relationship to other released material and
classification but | just want to raise a mild concern about the detail contained in the descriptions of folder content. | will not object to
the these if everyone feels compelled to accept them to protect the success we have achieved as long as they are determined to not be in
violation of his privacy rights.

In future efforts to protect NBR information, | would like to see less detail in the description if at all possible.

ce: &ilegn M. Wukitch@ DO, Lee E. CarleY- @ DO

Sent on 10 October 1997 at 12:10:24PM ~

FOR OFFICIAL USE ONLY
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‘MEMORANDUM

October 9, 1997

To: Jeremy Gunn
Executive Directqr

cc: Tom Samoluk
Deputy Director

- From: Michelle Combs%&

Subject: Files on Yuriy Ivanovich Nosenko in the CIA Sequestered Collection
' Microfilm Containing Information of No Believed Relevance to the
Assassination of President John F. Kennedy

The information on Yuriy Ivanovich Nosenko contained in the CIA Sequestered
Collection microfilm consists of approximately 3600 pages of interviews, transcripts,
memos, and reports Of the total, approximately 1200 pages have been released to the
public as open in full or with redactions. Of the 1200 released pages, roughly 800
contain information directly relevant to Lee Harvey Oswald and the assassination of
President John F. Kennedy. Although all of these 800 pages have been released in
redacted form, we have asked the Agency to re-review them under the standards of the -
JFK Act before we submit them to the Board.

After my review of the Nosenko records and our discussion of the issues, it is my*
judgment that the remaining approximately 2400 pages are unrelated to the
assassination of President Kennedy and should be processed as "NBR." These NBR
records, which are described on the attached list, consist of such items as general family
and professional contact information, Soviet intelligence method ology, personalities,
and specific operations, and Soviet Navy information dating to Nosenko’s early career
in Soviet Naval Intelligence. Much of the information consists of various attempts by
the Agency in the 1960's to establish Nosenko’s bona fides. The October 1968 Solie
Report, which has been released in redacted form and will be re-reviewed under the -
JFK Act, establishes Nosenko’s bona fides. The conclusions of the Solie report were
reaffirmed in a 1976 report by John Hart. A brief summary of the conclusions of the
Hart Report will also be processed for release.

The appronmately 2400 pages of proposed Nosenko NBR records have been reviewed
carefully to confirm that they contain no material helpful to a deeper understanding of
the assassination. During the review some additional material, not previously released,
which may add to an understanding of the Nosenko story, was marked relevant and
identified for processing and review. _
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NBR Folder Summaries

Each folder also contains an HSCA signature sheet. At least one member of the HSCA
reviewed all but the last of the folders listed below.

Fold

During July and August 1965, Peter Deryabin, a Soviet defector, conducted a series of
interrogations of Nosenko in conjunction with CIA efforts to establish Nosenko’s bona
fides. This folder contains one 66 page verbatim transcript of two interrogation
sessions which cover Nosenko’s family, background, early career, and Komsomol
experiences.

Reel 45, Folder 4

This folder contains a 76 page verbatim transcript of two interrogation sessions by
Peter Deryabin which cover Nosenko’s career, Party membership, Komsomol
personalities and procedures, military personalities and procedures, and his (then

- current) incarceration by the CIA.

Reel 45, Folder 5

This folder contains one 59 page verbatim transcript of two interrogation sessions by
Peter Deryabin which cover Nosenko’s military career, KGB buildings, personalities
and procedures, and other Soviet intelligence people, roles, and titles.

Ide

- All the documents in this folder, but one, have been released to the public. The NBR
document is a five page February 1964 memo from the Director of the Soviet Division
(C/SR) David Murphy to the Deputy Director for Plans (DD/P) Richard Helms on
plans to debrief Nosenko based on C/SR’s belief that Nosenko is a Soviet plant.

Reel 45, Folder 8B

- This folder contains a 135 page report on Nosenko prepared in April 1969 by N. Scott
Miler of the Counterintelligence Staff (DC/Cl/SIG) based on the comments and

questions of Anatoliy Golitsyn. The report contains Golitsyn’s comments on
inconsistencies he believes exist in Nosenko’s testimony and his recommendations for

further questioning. Golitsyn believed Nosenko was a dispatched agent.
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Reel 45, Folder 13

This folder contains one document. The document is a ten page extract from the 835
page study "The Case of Yuriy Ivanovich Nosenko" written by Peter Bagley of the

Soviet Branch (DC/SB) in 1967. The document records Peter Deryabin’s conclusions on

Nosenko’s bona fides. Deryabin does not believe Nosenko.
Reel 45, Folder 17

This folder contains an 89 page verbatim transcript of an interrogation session by Peter
Deryabin which covers Nosenko’s career as a KGB officer, his marriage, and KGB

- buildings, personahhes, and procedures. A two page key to the abbreviations in the

transcript is also included in this folder.

Reel 45, Folder 19

This foldér contains pages 349-602, part IV, of the 835 page study "The Case of Yuriy
Ivanovich Nosenko" prepared by Peter Bagley in 1967. The study analyzes Nosenko’s
biography, case work, and responsibilities as a Soviet intelligence officer. The

conclusion of the report is that Nosenko is a dispatched agent under the control of the
KGB.

MEQMZQ

This folder contains an 89 page verbatim transcript of an mterrogatlon session by Peter
Deryabin which covers Nosenko’s career as a KGB officer and KGB buildings,
personalities; and procedures.

Reel 45, Folder 21

This folder contains an 85 page verbatim transcript of an interrogation session by Peter
Deryabin which covers Nosenko’s experiences in and knowledge of Komsomol and

Communist Party personalities, buildings, and procedures.

der 24

 This folder contains pages 1-84, parts I, I, II, and TV, of the 835 page study "The Case

of Yuriy Ivanovich Nosenko" prepared by Peter Bagley.

CAN )
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Reel 45, Folder 25

This folder contains pages 85-348, part V, of the 835 page study "The Case of Yuny
Ivanovich Nosenko" prepared by Peter Bagley. _

Reel 46, Folder 24

This folder contains pages 603-835, parts VII, VIII, and IX of the 835 page study "The
Case of Yuriy Ivanovich Nosenko" prepared by Peter Bagley.

er ZB

This folder contains a variety of documents, some of which have already been released
to the public. The NBR documents include: 14 reports of interrogation sessions with
Peter Deryabin in July and August 1965; an unsigned May 1965 memo for Chief SR/CI
on the 3-13 May interrogation sessions with a psychologist, an unsigned May 1965
paper analyzing Nosenko’s sessions with the psychologist which refutes the reported
conclusions of the psychologist, and a November 1968 Memorandum of Transmittal to
SB/CI/K on the 15 Deryabin-Nosenko July-August 1965 transcripts.

Reel 46, Folder 3

This folder contains most of the 186 page report by John Hart commissioned by the
CIA in June 1976. Chapter X, pages 159-176 inclusive are missing. The reportis a
reinvestigation of the Nosenko case in the context of reviewing the techniques of
handling Soviet agents and defectors. It is highly critical of the handling of the
Nosenko case by the Clandestine Service. The Hart Report endorses the conclusions

reached in October 1968 by the Office of Security (the Solie Report) that Nosenko is a
bona fide defector.

Reel 46, Folder 5

This folder contains documents pertaining principally to personalities in the Minsk area
during Lee Harvey Oswald’s residence there. Some documents in this folder have been
released to the public. The two NBR documents include: a nine page 1964 “homework
assignment” prepared by Nosenko on KGB leadership in the provinces and a four page
memorandum on KGB personalities in the Minsk area in‘ the mid 1970's.

Reel 62, Folder 2

This folder contains an 82 page verbatim transcript of an interrogation session b y Peter
Deryabin which covers Nosenko’s background, mamage, and divorce.
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- Reel 62, Folder 3

This folder contains a 74 page verbatim transcript of two interrogation sessions by Peter
Deryabin which detail Nosenko's career progress and a disciplinary problem and its
resulting impact on his promotion schedule.

Reel 62, Folder 5

This folder contains two verbatim transcripts (33 and 46 pages) of interrogation sessions
by Peter Deryabin which cover specific KGB operations and a particular KGB operation
targeted against an American tourist.

Reel 62, Folder 6

This folder contains one 22 page verbatim transcript of two interrogation sessions by
Perter Deryabin which cover a particular KGB operation targeted against an American
tourist.

Ree Folder 7

This folder contains one 84 page verbatim transcript of two interrogation sessions by
Peter Deryabin which cover Nosenko’s education, Navy career, and a particular KGB
operation targeted against an American tourist.

Reel 62, Folder 8

~ This folder contains an eight page verbatim transcript of an interrogation session by
Peter Deryabin in which Deryabin encourages Nosenko to confess that he was sent
under KGB control and to think about becoming a double agent. Nosenko responds
that he has been telling Deryabin the truth all along.

Reel 62, Folder 9

The folder contains 51 pages of 12 Deryabin reports on his interrogation sessions with
Nosenko in July and August 1965. The information in these reports summarizes
information detailed in the actual interrogation transcripts.

Reel 62, Folder 10

This folder contains a mix of intra and inter-Agency memoranda pertaining to the
handling of Nosenko and is labeled “TS Material from Deryabin Safe.” This folder was
not examined by the HSCA staff. Thirty-seven pages of documents have been released
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to the public. The 97 pages of NBR documents include: correspondence with various
US Government agencies and the Attorney General, memoranda on Nosenko’s day to
day handling, emergency procedures for Office of Security guards assigned to Nosenko,
a report to the CIA Inspector General on the Nosenko case, Nosenko’s request for
political asylum, copies of his subsequent contracts with the CIA as an independent
contractor, and additional reports, memos, and briefings concerning the Nosenko case
and his handling.

Combs e:\nosenko4.wpd
File 4.20.5,4.02, and 2.4
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| MEMORANDUM

CIA HAS NC OBJECTIONTO
DECLASSIFICATICN AND/OR
Sepl:ember22 1998 - RELEASE CF Cia iHFCRMATION
INTHIS DOCUMENT

S Tos o 'IauraDenk

'-f'Executnve Dxrector

e BobSwint

. ClATeamLeader

R AssodabeDirectorforReseardxdeeview

Subject:: - Working Files on Yuriy Ivanovich Nosenko Containing Information Not
o Believed RelevanttotheAssassmaﬁon ofPresidentIolmF Kemedy

Prev:ously, the Revww Board voted to declare NBR approximately 2400 pages of
material on Yurly Ivanovich Nosenko contained in the CIA sequestered collection
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IheReviewBoardstaEhasaimemmmedmaddiﬁonaIMOboxaofworkh\gﬁleson
Nosenko produced as a result of the search for records related to the Kennedy ..

asassimﬁon. Tlusmatmaleiﬂxerduphmtesons&lzongimloopyofthesequateted

f'mterlalpreviouslydeclaredNBR. Porexample manyofthe

o "7::lhe,Boardpmviduslydedaredﬂ\emsmps,whid\amfomtdinﬁ\esequumed

_ \combs\nbr\nosenko‘ d
.. He 24,400, and 45

- collection miicrofilm, to be‘N'BR. The files contair no new mal:eml which would add to
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SECRET
*

CI-277-94
31 August 1994

MEMORANDUM FOR THE RECORD

SUBJECT: Discussions with Center for the Study of .
Intelligence on the Release of Material Relating

to Yuriy Nosenko

pu

1. On 3 August I had a series of discussions with the
staff of the Center for the Study of Intelligence (CSI) at .
the Center's office in the Ames Building. Our discussion °
centered on the disposition of more than 3,200 pages
relating to the career of former KGB officer--and current
CIA independent contractor--Yuriy Ivanovich Nosenko. The
documents are being reviewed for declassification and

release as required by the JFK law.

2. The Declassification Problem: CSI's de-
classification staff has carefully reviewed the Nosenko
material. Ellie Neiman--a career Directorate of Operations
officer--is representing the DO in the review process.

Ms. Neiman noted that the material can be divided into two

parts:

e Approximately 800 pages that deal with Nosenko's infor-
mation about Lee Harvey Oswald's life in the Soviet Union

and his relationship with the KGB.

A body of counterintelligence staff studies, inter-
rogation reports, file reviews, and bona fides studies on
Nosenko totaling some 2,400 pages. These studies contain
sensitive personal and operational material. For

example:

-- Information on how CIA conducted operations in
Moscow ("sticks and bricks"), material on how
bona fides analysis is conducted, and details on

how we evaluated the KGB's operations.

CL BY SIGNER
DECL OADR
‘DRV HUM 4-82:
\ b #

T ’

WARNING NOTICE |
INTELLIGENCE SOURCES
'OR METHODS INVOLVED )
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SUBJECT: Discussions with the Center for the Study of

Intelligence on the Release of Material Relating
to Yuriy Nosenko

e

-- Extensive personal details on US citizens the KGB

assessed and pitched (approximately 100 cases)

and on Americans Moscow Station used as assets.

One US citizen the KGB developed is now a

senior professor of history in California.
3. Nosenko's Sensitivities: I discussed with
i Ms. Neiman Nosenko's concern about the impact of the release
of information on his personal life. I informed hey.-of
Nosenko's recent letter to the DCI complaining about the
release of material related to his association with CIA, and
of his concern that future releases would endanger his
privacy and security. The bona fides studies dwell in great
detail on Nosenko's personal life, including his problems
-with venereal disease and his relationships with women.
Since the bona fides were based on detailed analyses of
Nosenko's life, their release would reveal modus operandi of
sensitive clandestine operations and further embarrass a man
who has served as a CIA employee for more than three
decades.

-

A 4. Following my discussions with Ms. Neiman, I met

v with John Pereira, Acting Director of CSI, and Barry
Harrelson, a member of his staff. I recommended that CIA .
move to release the material dealing with Oswald, but--
citing the operational costs, embarrassment to prominent
American citizens, and threat to Nosenko's privacy--strongly
suggested that the other material be held back. Mr. Pereira
agreed to take these points into consideration, noting that
the law did allow CIA to withhold certain information to
protect national security or for reasons of privacy. He
told me in closing that later this year the Agency would
have to justify to the Congressionally-mandated review board
the reasons for withholding. I promised that I would raise
the issue with the Chief of the Counterintelligence Center
and said I believed we could provide the justification.

Robert fringle
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SUBJECT: Discussions with Center for the Study of
Intelligence on the Release of Material Relating
to Yuriy Nosenko

/s/

John Pereira (AD/CSI)

/o/
Barry HarrelSon/ (CSI)

/s/

Ellie Neimahh /

]
td
0
b
3
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SECRET

SUBJECT: Discussions with Center for the Study of

Intelligence on the Release of Material Relating
to Yuriy Nosenko

DO/CIC/AG/FIOB/RPringle:ek/76246 (31 Aug 94)

Distribution: :

Orig - John Pereira, Barry Harrelson, Ellie Neiman
for Concurrence and Return to CIC/AG

- AD/CSI

- CSI (Harrelson)

+ Neiman ..

L ¢/cic Chrono . T

- CIC/AG Chrono ’ A

- CIC/AG Defector File ' ' :

HI—‘HHB\{-'
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EXCERPTS OF DEPOSITION OF DAVID MURPHY BE-
)RE THE HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSAS-

)SINATIONS ON-AUGUST 9, 1978 = -
- : INTRODUCTION ’

favi heard from Nosenko and from an intelligence officer who
Hea"r%m to be bona fide, the committee spoke to the CIA official
who had overall responsibility for the interrogation of Nosenko dur-

W4 o the years 1964-67, when Nosenko was kept in solitary confine-

‘ment,. Among other things, he was asked about the reason Nosenko
w:: ti)laoedni;n solitary” ’t%:nﬁﬁement, about ‘why he questioned No-
senko’s credibility, and ‘about: Nosenko’s charge that his statements
to the Agency were inaccurate because he had been drugged by the
Agency. Portions of that transcript follow. , :

momr'rsov Dmsrnon OI‘DAVI‘D MureEy Berore House SeLEoT COMMITTEE ON

ABSBASSINATIONS ON AUGUST 9, 1978

2 KreIN. When Nosenko defected in 1964, when he came to the United States,
w:lixe,in the custody of the Central Intelligence Agency at that time?
- Mr. MuePHY. I don’t want to be cute by saying I believe so. I am not exactly

jnxe of the legal—I mean what his legal status was. Insofar as physical facts,
he was in the custody of the IO; ...

Mr. Kvgv, What division or unit of the Central Intelligence Agency had pri-

* mary responsibility for Nosenko?

Mr. MureEY. The Soviet Russian Division.

Mr. Krzan, Of Ywhich you were the Chief?

Mr. MurrHY. Yes, slr.. .-

Mr. Krerr. And what year did you leave the Soviet Russia Division?

Mr. MUBPHY. Beginning in'1968.

Mr. Krzxx, And up until what year did the Soviet Russia Division have
primary responsibility for Nosenko? ,

Mr. MurpPHY. I don't recall the exact time but it was certainly up until the
spring of 1967.

Mr. KrLEIN. The investigation by Bruce Solie began at the end of 1987. At that
time did the control or responsibility over Nosenko change from the Soviet
Russia Division to another division? .

Mr. MorpHY, My recollection is that it changed in the spring or early summer
of 1967 and the responsibility was turned over to the Office of Security of which
Solie was a member. .

Mr. KrEIN. As Chief of the Soviet Russia Division, did you have the primary
responsibility for what happened to Nosenko? And when I say happened, where
he was kept, what he was asked?

Mr. MureHY. I was responsible for the case.

‘Mr. KLEIN. OK. o ) .

Dmumnr. Although the case was handled by one of the groups within the
on. o
Mr. Kuzrn. But they would réport to you?
Mr Mumemx. Yes. | |
* [ ] ) * - i L ] * L ]

Mr. Krexr. There came a time in 1964, April 4, I believe, when the treatment
receiv:g by Nosenko greatly changed in that hostile interrogations began, is that
correc o :

Mr. MurpHY. I am not sure I agree with the formulation of the question.
Mr. KLeIN. Well, elaborate. . )
‘Mr. MurpHY. No; the previous pattern of voluntary discussion of issues under

~ consideration changed and Nosenko was not permitted to evade questions or to

decide when he would or would not want to respond.
Mr, Krexn. Could you describe for us what the pattern was before, as far as
conditions and how it was changed?
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Mr. MURPHY. Well, the pattern before was one of pretty much permitting
Nosenko to call the shots. In other words, we wanted his cooperation and we

wanted to discuss these things in a reasonable manner, but his preference was

not to sit still for a full day’s briefing, to want to go out socially all the time,
which made it difficult the next day to continue to work. And the most important
aspect, I think, of the change was the decision to confront him with inconsisten-
cies as opposed to taking what he said and passing it on.

Mr. KLEIN. What about the day-to-day living conditions, were they changed?

Mr. MurPHY. Well, he was not permitted to leave. He was not permitted to
depart.

m%‘:- KLEIN. Other than that, his day-to-day treatment, not the actual interroga-

_tion sessions, but his food intake, his recreation, was that changed: at that time?

Mr. MurerHY. I don't think so, not that early. I don't’ remember that:

* L . * L 4 N L ]

Mr. KLEIN. Subsequent to April 4, is it correct that Nosenko was interrogated
by people from the Soviet Russia Division?

Mr, MureHY. That is right. .

Mr. KLEIN. And how were the particular subareas on which he was interrogated
chosen?

Mr. MurpH Y. I am not sure. I don’t know. Subject areas? This is a guess, thisis
a recollection, but I think the decision was made based on what the CIA people
thought offered the best opportunity to get an admission and to break on that.
In other words, I think it was based on points that they had collateral on. By .
that I mean other information which said what this man is saying is not the truth -
or this man does not know about this and, therefore, let us hit him hard on this;
And so it was a fully tactical, these were tactical considerations relating to pos-
session of information in the hands of the interrogators which then offered the
best opportunity to get through and get the truth.

\One breakthrough it was felt, as is normally the case, glves you other break-
throughs. The decision on what subjects to be interrogated was essentially a fac-
tor of the tactics of the debriefing.

Mr. KLeIN. Would it be fair to say that after April 4 the subject areas were
determined by a desire to try to catch him, to break him, as opposed to a desire
to gain knowledge that would be of use to you in your role as an intelligence
agency? In other words, knowledge of the operation.

Mr. MurrHY. That ls an acourate impression. The answer is yes because by
the end of April there was a view that the man was not telling the truth, that
parts of what he was saying were known to be untrue and that, therefore, made
no sense, and although the reasons for his behavior and his statements were
not clear, it made no sense then, it did not appear to make sense to accept as
valid any data he might provide unless you could be sure that that data was in
fact correct, and there were so many doubts about this, leaving aside the moti-
vation for it, the contradictions or the way in which he presented it, that the
information was not considered acceptabdle.

* * * * * * *

o MrlKucm Were you aware of the substance of what Nosenko had to say about
swald?

Mr. MurrPHY. From the very ﬂrst. I mean, when he first said it back in February
or March. '

Mr. KLEIN. Do you recall now tbe substance of it?

- Mr: MUrRPHY. No; not exactly, anything I said would be polluted by so much
back and forth. I know that the thrust of the message was that Oswald was
never of interest to the Soviet Intelligence Services, that he was never debriefed
by them, and I can guarantee that because I was personally involved in the
affair. There is more detail, but I can’t really pin it down.

Mr. KLEIN. Did you accept this statement by Nosenko?

Mr. MuerEY. I did not. I did not believe that it would be possible for the
Soviet Intelligence Services to have remained indifferent to the arrival in 1959
in Moscow of a former Marine radar operator who had served at what was an
active U-2 operational base. I found that to be strange. It was only later, I think,
that as the Nosenko case and its other ramifications began to emerge that lt

ied to me that the Oswald story became even more unusual.

I think I mentioned the other day it seems to me almost to have been tacked on
or to have been added as though it didn’t seem to be part of the real body of
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the other things that he had to say, many of which were true. You understand
that Nosenko was—much of what he said was true.

Mr. Kxern. You are talking about other areas? : D

Mr. MURPHY. Yes, sir. This one seemed to be tacked on and didn’'t have much
relationship, and it seemed to be so totally dependent on not just one coincidence
but a whole series of coincidences, for him to have been there.and all that sort
of thing. That is what I mean. - . .

N . . L] s

Mr. Kvzw, Do you recall any other specifics about what you could not accept
in Nosenko's statements about Oswald?

Mr. MuepHY. Yes, that they just—this is part.of the first one—no contact was
ever made, that he went up to Minsk and lived happily and well with no contact.
The Soviet Union with' foreigners don't do that,-I mean, ‘he is the only person.
Read the accounts of :‘what happened to this poor. gentieman, what happened to
Jay Crawford in Moscow and their inténsive debriefing of him on'the layout of
the American Embassy. It didn’t seem to be possible. e

Now, again, that does not constitute proof, doesn’t constitute any breakthrough.
It seemed to me to be strange. ) : ' L

Mr. KLEIN. Would you distinguish between first the fact: that nobody debriefed
Oswald when he first came to the Soviet Union, nobody tried to find out what he
knew as a marine, as a radar operator, and, second, the fact that once they

- dedided to allow him to stay, nobody debriefed him to nnd out if he was some

kind of a Western security agent or working for CIA? 3

Mr. MurPHY. Yes, they would be two different points. The first point clearly
involves the KGB and GRU. This is. simply a chap arriving with this background
and no one taking the time just from a military intelligence technical point of
view, telling us how it worked when this thing came in at $0,000 feet. what did the
blips look like. I don’t think they had many American radar operators handling
operational trafiic involving U-2's. = N

Mr. KrerN. How would you react to & statement by Nosenko that although
the KGB knew Oswald was a marine, they did not bother to question him,
and because of that, never knew that he was a radar operator or that he

worked at the base from which the U-2's took off and landed?

Mr. MugpHY. I think it would be strange.

My other point, going back to your first question, that is, the first aspect of
your question, which is the initial arrival and lack of debriefing. There is no
indication here that the GRU was advised, which in the case of a defector,
there is no operational interest in a defector. GRU would be.properly the out-
fit that would want to be talking to any marine. They will talk to a marine
about close order drill. You follow me? It doesn’t require that he be known to
have been a radar operator or that he be known to have been a—they would
talk to him about his military affiliation just as we would. . .

I realize that there is a body of thought which says that some people think
the Soviets are 10-foot tall. I don't believe they are. I think they are very,
very, very much the other way. What I find difficult on the part of many Ameri-
cans is that they will not ascribe to the Soviets the same elemental competence
that we have. That is all I ask. And, therefore, we in Germany will talk to a
private in the Hast German Border Guards, period. The GRU would be interested
in talking to a private. He was a corporal in the Marine Corps, who had stated
to a consul in a consular office, which is manned by the Soviets, Soviet locals
and what have you, fully accessible to the Soviets, unlike the higher floors of the
Embassy, that he wanted to talk about his experiences, that he wanted to tell all
Igueeslfoundltdiﬁculttobeﬂeve;h.isisoneot the things that made, or many
other aspects of the case, but this is one of the things that created an atmosphere

- of disbelief that there must be something to this case tbat is important, vitally
important to the. Soviet Union and we can’t understand it. .
begurl may be right, he may be right, but at the time it was very hard to
eve. :

* - L . * * . *

Mr. KrexN, And on the basis of your experience and knowledge gained over
aix:)x::t Om?‘m, is that what is giving you trouble with Nosenko’s statements
a

Mr. MURPHY. And other things.
Mr. KrzN. Do you know of comparable eituations where somebody wasn't

questioned like this, was just left alone, as Nosenko says Oswald was?




13-00000

534

Mr. MorpHY. I honestly couldn’t find anyone, or I am not aware of anyone
that the division or the CI Staff, that is, those officers concerned with this
case, were handling it directly. I don’t know of any former Soviet intelligence
officer or other knowledgeable source to whom they spoke about this matter
who felt this would have been possible. If someone did, I never heard of it.

Mr. KrExN. During this interrogation period, beginning in April 1964, would
it be fair (o say that the questions relating to Oswald and the problems which
you have just been discussing relating to Oswald constituted a major area
for questioning and in interrogating Nosenko?

Mr. MoreHY. Probaby not.

Mr. KLeIN. Why would that have been?

Mr. MorrHY. Because there were many other areas which posed equally inter-
esting aspects yet about which we knew much more and which had occurred
abroad and involved collateral knowledge, which obviously is not easy, for us
to obtain in the Soviet Union.

Mr. KLEIN. Who in the Soviet Russia division made the decision as to who
would question Nosenko, subsequent to April 47

Mr. MurrEY. [OIA employee], chief of the group.

Mr. KreiN. And do you know of any criteria that he used to plck his inter-
rogators?

Mr. MurrHY. Some knowledge of Russian, as Nosenko'’s English was not good,
the fact that he had been exposed. Well, that is one of the aspects of the CIA
interrogation. You try not to use too many people because you then lose. In the
first place, you are dealing with a potentially hostile guy who is liable to go
back to the Soviet Union, or return to the other side, and so you don’'t want to
expose too many officers, plus the fact it is not a good idea to simply bring a lot
of people in. You have to have people who studied the case and became in depth,
know it in depth and therefore, so they use the officers that they had available
and there were a variety of criteria.

Mr. KLEIN. As I mentioned to you in our conversations about a week ago, it is
our information that the person who interrogated Nosenko about the Oswald
matter had no background whatsoever in Oswald, he didn’t know anything
about Oswald’s background or really about Oswald at all. Is there any reason
that such a person would be used. that you can tell us?

Mr. MurpaY. I am not sure I understand. I thought the point was that he had,
he was not a man of a lot of background in the CI debriefings or interrogations.
I wasn’t sure of the point he didn't know.about Oswald. I am not sure very
many of us knew very much about Oswald than was available at the time.

Mr, KLEIN, Two pointg——

Mr. MurrEY. The reason that the chap was chosen was because he was level-
headed, extremely toughminded, and was going to be with the case for the
long pull. He was not going to be changed. That is why he was used. And his
career since then has borne out the judgment of many, he is a very good officer.

Mr. KLEIN. But wouldn't——

Mr. MurpHY. I don't know that he didn’t, that he wasn’'t what you are saying,
l&e lfni‘; nothing at all about Oswald’s case. I find that difficult to believe. But I

on’t know.

Mr. KLEIN. Well, if I asked you to consider a hypothetical situation, where I
told you the officer who interrogated Oswald knew nothing about Oswald other
than what he learned from Nosenko, would you think that was unusual that
they would not, if they didn’t have somebody already who knew about Oswald, at
least given somebody a thorough briefing from A to Z, everything that the CIA
knew about Oswald, would you think it was unusual, that they didn’t do that?

Mr. MorpHY. I would certainly think so.

Mr. KueIN. The second part of my question was the other point I made to you
a week ago when we spoke, to our knowledge, let me be frank, we spoke to the
particular officer in a deposition, so that our knowledge is gained from that,
it is possible that since I have not seen the typed up deposition that what I say
might not be exactly what the deposition says, but my recollection of it is that
he also had little or no prior interrogation experience, and my question is would
that be—

Mr. MurraY. That wouldn’t surprise me because there were very few people,
relatively few people, in the Division or indeed elsewhere who had a lot of
interrogation experience. We hadn't done a lot of very many hostile CIA debrief-
ings. People who might have been used were probably otherwise, either abroad, -
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might have had experience, but I know it mightl'sonnd strange. There just wasn't
squads and squads. of highly trained fluent Russian speaking CI experienced =

) mtemgtors. ’ . ER
Mr. . One thing I would point out to you is that I have listened to a

nuiber of tapes, and all of the ones I have listened -to were totally in English,
there was no Russian. - ; . . ) s

Mr. MURPEY. Yes, . . /
Mr. KLEIN. My question is, was the questioning of Nosenko considered a major

operation in the Bureau in 10647 .

Mr. MURPHY: It was an important ope:ation. an important case. _
‘Mr. KLEIN.: And yet there was nobody with interrogation experience who

e ‘Musprry: I am sure some of the people had interrogation experience. I ' .
mean [OJA employee) himself had a lot of background in this field. I can’t explain =

- -why. the officer who debriefed him on Oswald did not have prior briefing on Oswald

except what I mentioned to you the other day, because it was not a thing that
Lo weak in that
. * . A . * . . . »
Mr. Kiein, Was Nosenko ever given any drugs? : H

. Mr. MurpHY. Not to my knowledge. . . ¢ . B
Mr. Krein: ‘Were there ever any conversations in which you took part about

- - whether to give him drugs in order to get him to tell the truth? . _
-+ . Mr. MorpHY. There were many, many conversations all the ‘time about various
: things that could be done, all the techniques that are known,:to get him to talk,

but as far as. I know and in discussions with the medical officer, who handled
the case, there was never any decision made -or any attempt inade to use these,
3 ts'and they all would

beé very harmful and, therefore, not produce results. o
‘Mr. KrexN: Between 1964 and 1967 when you lost control over the: case, in
those years, it is your statement that if any drugs were given to him, to get him
to tell the truth, you would have known about it, and no such thing happened?

Mr. MurpHY. That is correct.
[ .

*
Mr. KLEIN. Are you aware that N

* * * .
osenko was given a lie detector test in 1964,

Mr: Krerx. Do you know the result of that test?
Mr. MURPHY. It indicated he was lying on several key points.
Mr. KLEIN. Do you have any reason to believe that test was invalid?

Mr. MurPEY. No. ‘
Mr. KLEIN. Are you aware that he was given a second le detector test in

19667
Mr. MURPHY. Yes.
Mr. KLz1N. Do you know the result of that test?

Mr. MurpHY. Same thing. .
have any reason to believe that test was invalid?

Mr. KiErx. And do you
Mr, MurpEY. No; I believe the operator who gave him the test in 1966 was the

game operator who gave him the test in 1964.
Mr.KLmN'rhat iscorrect.

V. EXCERPTS OF DEPOSITION OF JAMES C. MICHAELS

'AND ALEKSO POPTANICH, AUGUST 11, 1978, BEFORE
THE HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINA—

TIONS
INTRODUCTION

In a further effort to clearup the facts surrounding Nosenko’s claims

that his statements to the CIA should not be used to impeach his pres-

ent testimony, the committee took depositions from FBI and CIA
present during the 1964 interviews. These agents were

agents who were
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On Septemlier 25 1978, Mr. Katzenbach malled to the oommlttee

3 5T '";r-ss‘\
P 4 )nvoroad

i o
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' ..vhich emtain q cor:oce tx

Sr pmwnas cmenizes? abnde Soe )RR
-0t {{he" answers malie by me toVthis RiLNAE
. B s
ugniéu:_o

September 25, 1978,

qmuou th-r-.l.n rooordod.

'K'\'*““

egrtﬂy mt I n‘ nomi:ing’-f;

dittookplaceonAprﬂ 2, 1964. BPOR

St;ta of Nw ¥orl:

: On my return to my'ofﬁce this morning I checked on the notes
of meetings which were: kept by iy eecretary and they confirm Mr.
Helms' recollection.. I'am attaching a copy of the relevant page of the
calendar. Although it is clear from this page that there was such a
meeting, I continue to have absolutely no recollection of it, and there~
fore cannot tell you what/was discussed beyond what is stated in the
calendar itself :

D Y T LA

It was not my custom to make notes on such meeﬁnga. and I
doubt that there are in the files of the Department any notes made by
me. However it is possible. that Mr. Yeagley or Mr. Foley made such
notes. . I believe. Mr. Foley i is now/,deceased but Mr. Yeagley is now
a judge in the District of Columbia and perhaps he would have some
reeoueeﬁonofthemeeting : RIS I

~Thad; prior to my testimony. checked my calendar diary for the
penod dealing with the assassination and the creation of the Warren
Commission, but had not thought it relevent to the Committee's investi-
gation to go as ﬁr as April Hence I was unaware of this entry While.
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' this calendar does not retresh-my récollection ﬁnd t.herefore uﬁd ot
change my testimony, it did .seem to me that in ﬁa:lmess to both the
Committee and Mr. Helms I should make it avéilable to you.

Respectfully yours, . ‘¢~

b Bl

e, AL

«Mr, Gary Cornwell .
.. Hon. Richard C. Helms " .-
- Edward Bennett Williams; Esq:.
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re were three major agency reports that
» the Nosenko case; specifically there was
by the Soviet Russia Division, another
I the Office of Security report, and then a
red to as the Hart report. :

sther you are familiar with all three of W

1l any longer whether I read the first two

riefed on' their contents. The Hart report

the agency in early February 1973 and I & .

onnections with it since. .
ing his defection in 1964 and upon his

tes was Yuri Nosénko in the custody of’

[ missed the question. o
; asking precisely during his defection in

in the United States, was Yuri Nosenko__ ' 3

. That was an sccepted proéedure under ¥

aragency Defector Committee that defec-

intry were handled by the CIA, through &

:settling period, whatever had to be done
:at the legal authority under which he

k that perhaps, Mr. Chairman, if you
like to answer that question a little bit
dulge me.

nly.

go, un September 20, 1978, I received a

* before this committee in executive ses-
reviewing that transcript I noted that,
“er, I characterized Mr. Yuri Nosenko’s

between 1964 and 1969 in a number of |
is an area of obvious interest to the
> take this opportunity to- describe my 3
t greater detail as to what Mr. Nosen- §

entral Intelligence Agency was.

a lawyer nor a judge, so I was not
r. Nosenko’s tenure |

conclusions about
e Agency..I'm sorry, I am not prepared.
Geneva, Switzerland, Mr. Nosenko re-
ad to defect to the West. Mr. Nosenko'’s
npanied by a claim that he could give a

ee Harvey Oswald’s contacts in connec- -
Oswald’s stay in the Soviet Union be- }

s the significance that Yuri Nosenko’s |

westigation of President Kennedy’s as-

turned out to be a bona fide defector, if
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+information were to be believed, then we coulq conclude that
&:KGB and the Soviet Union had nothing to do with Lee Harvey .
sald in 1963 and therefore had nothing to do with President’
“"Kennedy’s murder. - R - -
ykoIf, on the -other hand, Mr. Nosenko had been programed in
dvance by the KGB to minimize KGB connections with Oswald, if
Mr. Nosenko was giving us false information. about Oswald’s con-
‘v tacts with the KGB in 1959 to 1962, it was fair for us to surmise
~.that there may have been an Oswald-KGB connection in November
1963, more specifically that Oswald was acting as a Soviet agent
“iwhen he shot President Kennedy. R L
“::2-If it were shown that Oswald was in fact acting as a Soviet agent
when he shot President Kennedy, the consequences to the United:
. States ‘of America and, indeed, to the world, ‘would have been..
: "stgggéging. Thus, it became a matter of the utmost importance to.
‘Mr. Nosenko arrived in the country in February 1964. By the end:
. of March it was clear to us that the task of evaluating Mr. Nosen-: .
ko’s credibility would not be easy. : ; :
~On_April 2, 1964, as Deputy Director of Plans, I, aiong with:.
~'David Murphy, Chief of the Soviet Bloc Division, and Mr. Lawrence'. .
L R. Houston, the General Counsel to the CIA, met with Mr. Nicho-.
- ]as' Katzenbach, then Deputy Attorney General: of the United:
% - States; Mr. J. Walter Yeagley, Chief of the Internal Security Divi-.
#§ sion of:the Justice Department; Mr. William E. Foley, who, was:
~then Mr. Yeagley’s First Assistant in the Internal Security Divi-"
sion; and Mr. Harold F. Riese from the Office of Legal Counsel in:
the Justice Department. _ :
The meeting took place in Mr. Katzenbach’s office in the Justice
%  Department. The purpose of the meeting was to define Mr. Nosen-
ko’s legal status in the United States and to anticipate what kind
of legal problems might arise in connection with the Agency’s
ongoing custody of Mr. Nosenko.
®% The Agency provided me a copy of the memorandum for the
. record written by Mr. Lawrence Houston describing this meeting
.on. April 2, 1964, and a second memorandum which reflects the
substance of a telephone call from Mr. Foley on the following day,
April 3, 1964. These documents were in part declassified by the
- :~Agency on September 18, 1978, and I would like to make them part
(- ::;0f the record of these proceedings. '
During the meeting of April 2, 1964, the Department of Justice
vas fully informed of Mr. Nosenko’s status with the Agency and
:the Department’s opinion was requested as to the scope of the
- Agency’s ongoing authority with respect to Mr. Nosenko.
e Ag Mr. Houston’s memorandums relate, Mr. Nosenko’s technical
.- 8tatus in the United States was one of “exclusion and parole,”
5 _whxclg means that the Immigration and Naturalization Service had
& technically excluded Mr. Nosenko from the United States but had
- _-also temporarily “paroled him” to the custody of the Central Intel-
ligence Agency. o
t is my understanding that the terms of the parole provided that
Mr. Nosenkq would remain in the custody of the Agency unless it
Was determined whether Mr. Nosenko should be deported or

Whether he should be permitted to settle in the United States.

%his Government to determine the bona fides of Mr. Yuri Nosenko.: -
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statement of some employee or something. He was demgnated by the present Direc-
tor to come here and present the story because' he was supposed to be the  most
familiar with it since he had reviewed it for the CIA.

~He stated in.substance, Mr. Nosenko was taken. mﬁocustod in’ tlu.s qounttyby

i 'theCIAaRerdefectxonoraﬁerallegeddefectlon.heldmaso-calledsaf houseen a. .

diet of tea and porridge twice a day, was allowed.no reading material. The
were instructed neither to talk to him or smile to him. He was subjected to 48 hours

. at.a crack interrogation. This being while they:-built a separate facility somewhere

else in the country; namely, a device described by him as a bank“vault, and. then
built a house around the bank vault to put this man in and then kept him there
under the equivalent of some ‘3 years with that kind of thing, 1,277 days to be
specific, at :v?uch point they finally gave up and gave him some emolument and put

him on their payroll and let him go.
And .then. they gave as their—I questioned on the authority to do a thing like

that..Did they have any kind of process, and they said other than the fact that Mr.
.. Helms had " conferred with you and gotten' your OK; -that' this would: be legal.

And [ just found it awfully difficult to believe that. And that is why—and I don’t

S 'Lmagme it would be the kind of thing that you would be asked to O enough that
.. you would not rather clearly. remember the incident if it had occurred. '

Mr. KATzeNBACH. If the facts that you have just set forth to me, Congressman
had ever.been made known to me, I.would recollect it, I am certain; and I would-

' hope to goodness I would not have given the legal advice that'is claimed.

. Mr, SAYWER. It makes me feel better about it. Thank you.
That ig all I have, Mr. Chairman. :

Having heard Mr. Katzenbach’s testimony of yesterday, can you

""" “reconcile his testimony to this committee with your statement just
_read to this committee? -

Mr. Hewms. I can only say, Mr. Stokes, that it is very hard to

| reconcile. I think' the basic point at issue here is really whether the

 ‘meeting with him took place at all. What happened after the
- meeting is something he was not responsible:for as. far as I am

aware.

Let me read to you the memorandum for the record which Mr.
Lawrence R. Houston, the General Counsel of CIA, wrote on April
3, 1964. I have a copy in front of me. It is headed Memorandum for
the Record and the subject is the Nosenko case.:

It reads:

Mr. Helms, Mr. Murphy, and I met with Mr. Nxcholas deB. Katzenbach, J. Walter
Yeagley, William E. Foley, and Harold F. Ries, on April 2, 1964. Mr. Helms outlined
the problems foreseeable in our future relations with Nosenko and asked the opin-
ion of the Justice representatives on' what we. could do to control the situation. 1
pointed out. that his technical status is one of exclusion and parole—or more
technically, deferment and parole.

Paragraph 2:
After some discussion, Mr. Foley stated it was his opinion that Agency representa-

tives could take any action n carrg out the terms the parole. Mr.
Katzenbach asked Mr. Fole check this let me know and Mr. Foley later

conﬁrmed ag:smon by te epﬁone

in turn, the meeting, reviewed the pamle agreement and provided an
mterpretatnon thereof for Director of Security, a copy of which is attached hereto.
Also, I informed Mr. Foley of this interpretation. Signed, Lawrence R. Houston,
General Counsel.

The. attachment is a memorandum also dated April 3, 1964. It is
signed by Lawrence R. Houston, General Counsel. It is a memoran-
dum for the director of security. That would be the officer who was
the director of the security office of the Central Intelligence

_ Agency. The subject is Parole status of defectors:

On 2 April 1964, we had a discussion with the Department of Justlce on the status
of aliens whose inspection by INS—
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August 27, 1993
Transcript # 1337
TYPE: Show; Show
SECTION: News; Domestic
LENGTH: 8240 words
HEADLINE: Case Closed
GUESTS: MARK LANE, Authur/Attobney; GERALD POSNER, Author, “Case Clased“; Dr.
PEPPER JENKINS; Sheriff JIM BOWLES, Dallas; URI NOSENKO, Former KGB Agent;
ROBERT OSWALD, Brother
HIGHLIGHT:
Lynn Sherr reports aon a new book about the JFK assassination, and 1ntervieus
author Gerald Posner, who says computer enhancements prove LeeHarvey Oswald
acted alone, and was not a Mafia or KGB agent.
BODY:
BARBARA WALTERS, ABC News: Good Evening. I'm Barbara Walters. Hugh Douns is
on vacation. This is 20/20.

ANNOUNCER: From ABC News, around the world and into your home, the staories that
touch your life, with Hugh Downs and Barbara Walters - this is 20/20.

Tonight, 30 years after the Kennedy assassination, will a powerful new book end
the controversy once and for all? Investigative journalist Gerald Posner says he
has the answers about Oswald, the magic bullet, and every conspiracy theory to
come along. Lynn Sherr's explosive report - ‘Case Closed.'

And-

SELMA SCHIMMEL, Breast Cancer Survivor: [sp?] Who is equlpped to think of dying
in your 20's aor 30's?

ANNOUNCER: -if you think it only happens to older women, you're wrong.

KERI DEARBORN,-Bréast Cancer Survivor: And éveryone told me I was too young to
have breast cancer, and I thought they were right.

ANNOUNCER: It'‘s happening more and more, and doctors admit the younger you are,
the harder it is to detect.

Dr. TIMOTHY JOHNSON, ABC News Medical Editor: Mammography can have an error rate
u{dup to 40 percent in young women versus a rate of less than 15 percent in
older women.
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ANNOUNCER: For women in their 20's and 30's, Dr. Timothy Johnson has some
shocking news - 'It Could Happen to You.'

Plus, can gay men be made straight? This therapist séys he transforms
homosexuals. This man once preferred men. Taday, he's happy with his wife.

JOHN STOSSEL, ABC News: And now is sexuality an important part of your marriage.

RICHARD COHEN , Nicolosi Patient: Oh, yes. We have good sex, if that's what
yau're asking.

ANNOUNCER: Others claim treatment is helping them-

'ALEX,*' Nicolosi Patient: For the first time in my life, you knnu, 30 years af
my 1ife, I feel alive.

ANNOUNCER: -but in the gay community, haéklash.
GAY MAN: This is not a disease. There's no such thing as a cure.

ANNOUNCER: John Staossel brings you the hot debate over gay men. Are they ‘Barn
or Bred?' Those stories tonight, August 27, 1993, after this brief message.

{Commercial breakl
Case Closed

BARBARA WALTERS: The Kennedy assassination was back in the headlines all this
week when mare than 900,000 pages of previously classified government files were

finally opened after nearly 30 years. And while clase to half the current

population wasn't even alive at the time, the controversy surrounding that event
continues to haunt us all. '

The fact is a majority of Americans don't believe the Warren Commission, and do
believe some form of conspiracy was involved. But now, a powerful new book
claims to have the last word. Its conclusion? Lee Harvey Oswald did indeed act
alone. The book is titled Case Closed, but is it?

[voice-overl] Whatever side yau're an in thls still-raging controversy, you '11
want to see Lynn Sherr's report now.

LYNN SHERR, ABC News: [vaoice-aver] No period in an American presidency has been
as cuntroversxal, as thoroughly analyzed or as frequently written and speculated
about as the final six seconds in John F. Kennedy's life.

{st NEWSCASTER: [?]1 Three shots were fired at the President's motorcade as it
passed out of the downtown area of Dallas. A

SHERR: [voice-averl No detail about the final moments of the President's life
has been spared scrutiny. Every eyewitness account, ballistics test, photograph,
medical conclusion and investigative finding has heen challenged, reinterpreted
or dismissed, then woven into countless thearies. Far three decades, an already
skeptical American public has been left wondering if we would ever learn the
truth about what happened in Dealey [sp?] Plaza on November 22, 19463.
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MAN: [?] The President of the United States, John Fitzgerald Kennedy, is dead.
Let us pray.

SHERR: The official version of what happened is that from that sixth-floor
corner window, acting alone, Lee Harvey Oswald fired three shots, the third of
which ended the life of America's 35th president. But that's too simple an
explanation for a great many Americans, and for conspiracy thearists, far too
convenient that one man alone did it. Doubters insist that the shot or shats
that killed the President came from behind that fence on the grassy knoll, or
from a railroad averpass just beyond.

. MARK LANE, Author/Attorney: Shots came from at least two directions. A bullet
hit the President in the back. A bullet hit him in the throat. It came fraom the
front. A bullet hit him in the head. It came from the front. That was three
shots. At least one bullet hit Governor Cannolly [sp’], One bullet missed,
struck the curb.

SHERR: [voice-over] Attorney/authar Mark Lane, one of the most persistent and
prolific of conspiracy theorists, has long insisted that the Warren Commission
was wrong, and covered up critical evidence that might make it possible to
identify the President's assassins.

Hr. LANE: Today, with hundreds of thousands of daocuments in the vaults af the
CIA, the DI [?], and the FBI and the National Archives - which we can't see -
the cover-up is continuing.

 SHERR: [voice-over] But another lawyer-turned-author, Gerald Pasner, says
evidence available to researchers and conspiracy buffs for years led him
directly to the only person who could possibly have shot the President.

GERALD POSNER, Author, 'Case Closed': Lee Harvey Oswald killed Jack Kennedy,
acting alone.

SHERR: [voice-overl Pasner, author of Case Closed, the culmination of a
three-year, exhaustive reexamination of the Kennedy assassination, concedes that
in identifying a familiar culprit, he's not likely to win aver many conspiracy
buffs. But he says the evidence didn't allow for any other suspects.

Mr. POSNER: Maost people who have written conspiracy badks started with their
conclusion already done. They knew it was a conspiracy in their heart, and they
went around to prove that case.

- SHERR: [voice-overl One of the major assassination controversies Posner seeks to -
resoglve is the number of shots fired, where they came from, and which aones
struck the President. Using recently-developed computer enhancements of the home
movie taken by Abraham Zapruder, Pasner explained for 20/20 how he says he was
able to count the shots, for which he says Oswald had more time than the Warren

Cammission believed.

Hr. POSNER: Oswald's first shot, which missed, was fired much earlier than
anyone realized - just after the car turned the corner. Evidence of this is
overlooked by mast experts. It's in the film. In the upper righthand corner of

your screen, you'll see a little girl. She's heard that shot and turned. In the
car, the Pr951dent and Mrs. Kennedy and the Governor also heard the shot and
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turned. After this shot, Oswald, still had aover eight seconds, not five, for the
next two. .

The second shot is fired. This bullet hits both Kennedy and Connolly. After
passing through Kennedy, you see it go through the Governar, as his suit lapel
flaps forward. A computer technician discovered that crucial detail just last
year.

SHERR: L[voice-averl This is the so-called ‘magic bullet' that seemed to zigzag
through the two men.

Mr. POSNER: This computer animation illustrates that the second bullet needed no
magic. Because of the way the two men were lined up, this bullet passed directly
through them. It turned only after it slowed down and shattered Connolly's wrist

- no zigs, no zags.

SHERR: How could that bullet have emerged so clean, uith na flaws on it, really,
whatsoever?

Hr. POSNER: [ was skeptical about that bullet, and I think that was the thing
that staps many peaple from believing Oswald did it alone. It emerged so clean
because that it went through Kennedy, it slaowed up. When it went through
Connolly's chest, it slowed up. By the time it hit the big bone in his wrist,
which everybody thinks would damage it, it was traveling at half or a third of
its speed - fast enough to crush the bane, but not fast enaugh to defarm the
bullet.

SHERR: [voice-overl] The sudden backward motion of the President's head as the
third and final bullet struck, blowing away part of his skull, has led many to
believe that the shot came from the front, but Pasner says normal neurological
reflexes make the body stiffen when struck, causing it to move back.

And Dr. Pepper Jenkins, one of the physicians attending the President at
Parkland Hospital, points to yet another possible factor, the brace President
Kennedy wore for his chronic back pain.

Dr. PEPPER JENKINS: He was so tightly wound into a brace that- the metal caming
up his back, and he was tied to the metal or strapped to the metal with an Ace
bandage.

SHERR: In the Zapruder film and in all the pictures we've seen- well, how do you
describe what the body is doing, having seen the brace?

Dr. JENKINS: Well, I would think you couldn' t fall forward. I think you'd have
to fall backwards ar aside.

SHERR: Because?
Dr. JENKINS: Because the brace held him in such a position.

Ind NEWSCASTER: [?1 At approximately one o'clock, the President is dead. The
doctars were working too frantically to revive him to notice the exact moment.

SHERR: [voice-over] Dr. Jenkins also has a very poignant memory of Mrs. Kennedy
sometime standing next to him.

LEXIS-NEX S€Z  EXIS-NEXISE€E  LEXIS*NEXIS€EE
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Dr. JENKINS: She had such a drawn look. I really feel like she was in shock, and
she was just holding her hands, ane above the other. And one of the times, she
nudged me with her elbow and handed me something in her hand, which is part of
his brain that obviously was in her lap- with his head in her lap as the car
came to Parkland. Bad moment.

SHERR: [voice-gverl After examining computer animation of the presidential
limousine and its passengers, Posner sought to show where in Dealey Plaza, the
shats came from.

Hr. POSNER: Kennedy and Caonnolly are placed into computer animation, and warking
back from their wounds, the computer determines the only possible location for
the assassin, as indicated by the yellow shading. Notice that Oswald's
sixth-floor window is right in the center of it.

Mr. LANE: Posner believes the magic-bullet theory. Next, I guess, we're going to
hear about the Tooth Fairy. It's just mathematically impossible. No one has ever
been able to recreate what it is said that Lee Harvey Oswald did.

SHERR: Well, they've done it- he's done it now with a computer enhancement-
Mr. LANE: I know that.

SHERR: -and he claims the computer shows that lt'S absolutely the way it
happened.

Mr. LANE: uell, he's entitled to his computer. The American people were there,
and they testified, and two-thirds of them said they know shots came from the
«wooden fence.

SHERR: [voice-overl What about that reported fourth shot fired from the grassy
knoll? When the House Select Committee on Assassinations concluded in 1978 that
there was a 95-percent certainty of such a shot, conspiracy thearists were
heartened, but the committee's finding, accurding to Dallas Sheriff Jim Boules
{sp?1, was based on a static-filled Dictabelt recording aof a Dallas police
motorcycle radio stuck in the on position. The sheriff says the motarcycle
wasn't even in Dealey Plaza, but the committee heard four shots. We couldn't

hear any.

{interviewingl You have a copy of that tape, right?

Sheriff JIM BOWLES, Dallas: I certainly da.

SHERR: Why don't you play it, and let's take a listen. Is that a shot?

‘Sheriff BOWLES: No, that's the motorcycle slowing down, see?

SHERR: I didn‘t hear any shots.

Sheriff BOWLES: Neither has anyone else. They listened to the same belts we
listened to, and they claimed to hear four shots.

SHERR: So where do you think the four shots came from on the House Select
Committee's tape?

[EXISNEX S€=  EXIS'NEX S€=  LEXIS:NEXIS&

yervices

of Mead Data Central, Inc.



13-00000

PAGE 11
20/20 (ABC), August 27, 1993

Sheriff BOWLES: You have to ask them.

Mr. POSNER: They clearly went down the wrong path. The National Academy of
Sciences reviewed their work later, and pointed out all the flaws in it. They
just made an error on that Dictabelt. There is no fourth shot. There's no shot
at all, even, to hear.

SHERR: Even if people accepted the physical evidence gathered here in Dealey
Plaza, and agreed that it tended to support the Warren Commission's findings,
that would not end the speculation. Surveys show that most Americans doubt that
Lee Harvey Oswald acted alone, believing instead that he was either part of or
himself became a victim of a conspiracy.

LEE HARVEY OSWALD: I didn't shat anybody, no, sir.
ird NEWSCASTER: [?1 Oswald has been shot!

SHERR: What about the Ruby- the Jack Ruby~urganized crime connectxon’ Clearly,
there was a connection there.

Mr. POSNER: No gquestion. As a matter of fact, I think the Warren Cdnmisslan
underplayed Jack Ruby's arganized-crime connections.

'SHERR: Isn't there some evidence, then, that he might have been acting on their
behalf to wipe out Oswald?

Mr. POSNER: Right. No. If he had a contract from organized crime, why didn't he
shoot Oswald when he saw him for the first time two days earlier? On the day
Ruby finally killed Oswald, it was only by chance that their paths crossed. He
was not acting on behalf of organized crime. He was acting for his own
motivation, this desire, as he thought, to be a hero in Dallas, that he would

erase the stain and the sttgma attached to the city that had been done by the
President's murder.

SHERR: You're saying Jack Ruby acted all by himself,.a lone-gunman theory ance:
again?

Hr. POSNER: Without any doubt.

SHERR: Evoice-overl Posner also explained his views an the many canspiracy
thearies about the assassination.

| ROBERT F. KENNEDY: Did you say, 'That S.O.B., ['11l break his back'?
~ JIMMY HOFFA: Who?

Mr. KENNEDY: You.

Mr. HOFFA: Who's the ‘who'?

SHERR: The Mafia wanted the President killed, because that uould get rid of
Bobby Kennedy, who was go1ng after organized crime.

Mr. POSNER: I would not be surprised if the Hafla, in 1942 or '463, sat at a
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table with some of its key henchman, and discussed killing President Kennedy.
They did hate him. They might have even had a conspiracy afoot. There is no tie

between Lee Harvey Oswald and organized crime. There's not opportunity for him
to have been their assassin. In essence, he beat the Mafia to Kennedy.

' SHERR: How about, as in the Oliver Stone movie, JFK, the military industrial
complex?

Mr. POSNER: The movie, JFK, served'ahat I call the kitchen sink. If you can't
just have one of them, let's have everybody in the plot, because they all have
some reason to knock off Kennedy.

JIM GARRISON: We have the mystery of the assassination of the President solved,
and there is no question about it. '

SHERR: What about the Garrison investigation?

Mr. POSNER: He had great delusions on the assassination. I think it's a
disgrace. It was a travesty of justice, a miscarriage of justice. Garrisan knew
it. I discavered files of his investigation - documents, affidavits, memos from
his investigators - which showed the extent of this scam that was pulled an the
American public. Here was a man who knew better. I think his behavior actually

crossed the line to being criminal.

SHERR: Is there any evidence- do you believe at all that Lee Harvey Oswald was
working on behalf of the CIA to kill the President?

Mr. POSNER: No. I don‘t believe the CIA had any connectian, not only to kill the
President, but they had no connection to Oswald at all. And the reason that I
can say that so confidently to you is actually an unusual source. It's the KGB
files. The KGB files, which had surveillance on Oswald for day in and day out
for nearly two years in Russia, came to the conclusion that he was not a sleeper
agent, that he had no American intelligence contact.

SHERR: [voice-overl So if Oswald wasn't working for the CIA, how about the KGB?
After all, he spoke Russian, defected to the Soviet Union in 1959, married, a
Russian, and lived in Minsk for two years.

‘Mr. POSNER: A popular early theory, popular that we now see in the documents
just released this past week in Washington. The KGB was high on the CIA's
possible list of targets. The KGB did not want Oswald from day one. They
realized Oswald had problems, psychological probleas.

URI NOSENKO, Former KGB Agent: [sp?] I do not think that Oswald will be trusted
by any intelligence.

SHERR: [voice-overl Uri Nosenko is someone who might know. Before defecting to
the United States in 1943, Nosenko was Oswald's KGB handler, and had access to

his file. He insists Oswald never warked for the KGB. Still cancerned about his
own safety, Nasenka asked 20/20 not to show his face.

Mr. NOSENKO: Lee Harvey Oswald was mentally unstable.

SHERR: [voice-averl But unlike Posner, Nosenko says he doesn't believe Oswald
could have shot the President for a very simple reasan. '
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Mr. NOSENKO: In Minsk, he was shooting rabbits uithlsnotgun.’uould ybu believe

it? He never shoot a single rabbit. And here we see person shoating rifle on a
long distance, and shooting three, four shots in several seconds.

¥r. POSNER: He didn't get a rabbit, and therefore that‘s used as evidence that
he couldn't kill the President? But talk to those who actually knes what Oswald
was like with a gun, his brother who used to go out with him.

ROBERT OSWALD, Brother: We have shot cottontail rabbits with .22's on the run,
okay? We've shot squirrels in the trees with .22's.

SHERR: [voice-overl Robert Oswald says his younger brother was always interested

-in guns. He still has the pistol Lee Oswald bought when he was 16.

ervices

Mr. OSWALD: My experience with him in the field with a shotgun or a .22 was he
usually got his game.

SHERR: (voice-overl And Lee Harvey Oswald used the same rifle that killed the
President only weeks earlier in a failed attempt to murder to retired Army
general Edwin Walker. In other wards, according to author Gerald Pasner, Oswald,
a loser in life, wanted to accomplish something. ,

MANZ [?] Lee Harvey Oswald, 0, S, W, A, L, D.
REPORTER: Did you fire that rifle?

LEE HARVEY OSWALD: That's the facts that you people have been getting, but I
emphatically deny these charges.

SHERR: [voice-overl If, as you say, Lee Harvey Oswald was not working with the
mob or with the CIA or with the KGB or with the military industrial complex, why
did he kill the President?

Mr. POSNER: I think that Oswald killed the President, because this was to be
almost his fulfillment, his moment in the sun. Three-days before Kennedy arrives
in Dallas, he's given a gift on a silver platter. Jack Kennedy's going to pass
in front of the Depository. It's not ideolagy, it's not because he's Communist,
but it's because he has that opportunity to place himself in histary. Here we
are, 30 years later, talking about him. He was successful. He got his wish.

WALTERS: Well, there's a lot aof proof. Is the case closgd?

SHERR: Well, certainly, Gerald Posner beiieves so0, but out experience is that
people on the other side are so dug in, it's unlikely anything is going to
change their mind. You know, even at Dealey Plaza, there are people just walking

around, telling you what their theories are. And incidentally, Barbara, Dealey
Plaza-

WALTERS: Which is where assassination took place.
SHERR: -which is where it took place-
WALTERS: Yeah.
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SHERR: It's so much smaller in real life-

WALTERS: Really?

SHERR: ~than it appears-

WALTERS: I think of it as a huge-

SHERR: Right.

HALTERS: -kind of highway.

SHERR: It's quite small, and Posner points out that if all the eyewitnesses who
have come farward were in fact there that day, it would have been elbow to
elbouw. In fact, it was not very crowded that day.

WALTERS: Nine hundred thousand documents released this week- what, 10,000 more
to come. Is that going to settle anything?

SHERR: Unlikely. That, houwever, is the aone area where both sides agree -
unclassify all those documents. Otherwise- and even so, this is going to be
argued for generations to come.

WALTERS: Probably. Probably. Thank you, Lynn.
Next, most people feel that breast cancer nhly attacks women over the age of 50.

{voice-overl But Dr. Tim Johnson reports that more and mare young women are
discovering they have a special battle to fight What should yau know? After
this.

{Commercial breakl

[t Could Happen to You

BARBARA WALTERS: The American Cancer Society's meetings on breast cancer are
taking place in Boston this week, and from that conference come reports aof a
disturbing new trend - younger uamen diagnosed with the disease at a growing
rate. Though diagnostic tests have improved over the years, breast cancer in
younger women presents a special and gquite serious set of probleams.

f{voice-overl And as Dr. Tim Johnson reports, if you are under 40, much of what
you previous learned about the disease may not apply to you. :

TERESA ROBERSON, Breast Cancer Survivar: I had lumps before, they were all- they'
turned out to be cysts. But I knew this was different.

GAYLE RUSSELL,‘Breast Cancer Survivor: I had no history of any type of cancer in
my family, so I was very surprised.

KERI DEARBORN, Breast Cancer Survivor: And everyone told me I was too young to
have breast cancer, and I thought they were right.

Dr. TIMOTHY JOHNSON, ABC News Medical Editor: [voice-agverl A disease they
thought they were too young to get, but more and more, the woman on the
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HEADLINE: THE CASE AGAINST CONSPIRACY;
GERALD POSNER, ACTING ALONE, HAS NOUNDED THE JFK COVER-UP INDUSTRY

BYLINE: By Paul Galloway, Tribune Staff Writer.

BODY:
The rendezvous was arranged for a weeknight last fall at a Turkish restaurant

near CIA headquarters in Langley, Va. The proprietor would be expecting hia.

When author Gerald Posner said he was there to meet George and his wife, as
he had been instructed to do, the proprietor led Posner and his wife, Trisha, to
a private table in the back room.

George was the cade name for Yuri Nosenko, a KGB officer who defected to the
U.S. in 1964 and now lives under another name in an undisclosed part of the’
country. Pasner was researching a book about the assassination of John F.
Kennedy, and Nosenko had agreed to speak for the first time exclusively about
the Soviet intelligence agency's surveillance of Lee Harvey Oswald during his
stay in the Soviet Union from late 1959 until June 1962. Nosenko had suggested
that he and Posner bring their wives, Posner said, because the sight of tuo
couples dining together would serve as cover for their interview.

“"Yuri supervised the Oswald file in Moscow and was familiar with the KGB
files on Oswald's time in Minsk, which I had seen," Posner said. "I knew he
could be extremely helpful in reconstructing that period of Oswald’'s life."

A chapter in Pasner's new book, "Case Closed: Lee Harvey Oswald and the
Assassination of JFK," is devoted to Nosenko and his assessments of Oswald.

As the title suggests, Posner finds Oswald to be Kennedy's assassin, acting
alone, just as the Warren Commission said. Further, he was not a CIA agent, not
a KGB agent, not an innocent patsy but a saciopath and loser who had grandiose
notions of making a mark in history.

Posner is as surprised at the book's conclusion as the conspiracy buffs are
riled. .

"I'm getting some very personal, vindictive calls from the conspiracy people.
If it's any consolation, I never set out to do a book that would say here is the
final answer, here is who did it," Posner said during a visit to Chicago.

Posner's intention was to write a primer of sorts about the assassination
after examining the welter of conspiracy thearies to see what was credible and
what wasn't.
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Poking in the garbage

“When you read all the conspiracy books, it's apparent they can't all be
right because they flatly contradict each other,” he said. "I knew there uwas
garbage an the recaord. I didn't know how much."

_ After he debunked as many inaccuracies and false leads as he could, he
assumed there would be some issues that would require further investigation,
perhaps guestions about acoustics or ballistics or possible Mafia involvement.

Yet toward the end of his research, Posner notified Bob Loomis, his editaor at
Random House, that he had taken an unexpected turn.

"I was convinced the Warren Commission had gotten it right. The evidence was
overwhelming," he said.

Posner also wds aware, of course, that a large majority of the populace
thinks the Warren Commission had gotten it wrong, maybe on purpose.

He got a feel for such skepticism when Laomis, vice president and executi?e
editor of Random House, took his own pall at the next meeting of the publishing
house's top editors, who periodically gather to repart on works in progress.

“Bob told them about what I'd found and asked how many believed the Warren
Commission was right," Posner said. "Remember, these are some of the brightest,
best~informed, best-educated people in New Yark City, and no one raised a hand
except Bab Loomis."

Posner was not dismayed. "When peaple cite polls showing 70 ar 80 or even 90
percent of the public as believing the assassination was the result of a
conspiracy, I say I'm surprised it's naot 100 percent when you cansider that
people have essentially heard only one side for three decades."

'JFK' an 'abomination'

A 1978 congressional investigation estimated that -2,000 baoks, including
those that are self-published, had been written on the subject. All but a
handful present a variety of sometimes-elaborate scenarias about plotters,
motives, killers and cover-ups, and as a rule, the conspiracy books make
bestseller lists, while the others don't.

“Then there are the TV documentaries, which are invariably pro-conspiracy,"
Posner said. "A recent one was a five-hour British film for Arts & Entertainment

called 'The Men Who Killed Kennedy.' *

And most influential of all, he said, is Qliver Stone's $50 million movie,
"JFK," released in late 1991.

"Half of our country's present population weren't born (as af) Navember 1943.
Stone's movie is a historical abomination that's filled with demonstrable
falsehoods, but to young peaple, it's a documentary. _

"Even if they read articles criticizing it, they say, 'Well, Stone may have

exaggerated but there's got to be something there.' Believe 1t or not, there's
not."
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What's especially galling, Paosner said, is that Stone based his movie on the
investigation of former New Orleans District Atty. Jim Garrison, including his
praosecution of businessman Clay Shaw as an alleged conspiratar.

"Garrison's prosecution of Clay Shaw was disgraceful, criminal and has been
thoroughly discredited. There was coercion of witnesses and changing of
testimony," Paosner said. "The jury took only 45 minutes to find Shaw not guilty,
and one of the jurars said it would have been 20 minutes but that several juraors
had to go to the bathroom."

Stone has said "JFK" was a "counter-myth" to the "myth" of the Warren
Commission.

The no- longer magic bullet

Among the doctrines of conspiracy literature holstered by “JFK " Posner
noted, is that the so-called magic bullet found on Texas 6ov. John Cannally's
stretcher at Parkland Hospital was almast pristine, couldn't have struck Kennedy
and Connally, as the Warren Commission said it did, without zigzagging in
midair, and was probably planted.

“I1f ballistics tests didn't prove conclusively the bullet struck Kennedy. and
Connally, which they do, use your common sense,” Posner said. "At the time the -
bullet was found, the conspirators wouldn't know if the bullets fired at
Connally and Kennedy were still lodged in their bodies or had been recovered.

’

“If they wanted to shield the conspiracy, there can only be three shots.
More than that, and the single assassin doesn't have time to shaot. So why risk
exposing the conspiracy by planting a fourth bullet that wouldn't match
ballistically with remnants of the other rounds?"®

And what about Jack Ruby, the Chicago native who moved to Dallas to run strip
clubs? Did he just happen by the Dallas jail on Nov. 24 and shoot Oswald on the
spur of the moment?

“Ruby's murder of Oswald does more to undermine this case in terms of getting
the truth out than anything else," Posner said. "First, it prevents the trial of
Oswald, where the evidence would have convicted him. It also gives us a second
assassin, with ties to organized crime. It's hard for people to believe this was
a coincidence, so you're off and running with a conspiracy.”

Pasner's account of Ruby's life and his actions during the assassinatian week
demolishes any notion he was a conspiratar.

Accarding to the trade journal Publishers Weekly, six books by major
publishers will appear this fall to coincide with the 30th anniversary of the
assassination, with "Case Closed" standing alone in its anti-conspiracy stance.

Paosner has been heartened by promising sales and positive reviews. "Many
readers are put off by conspiracy baoks that select only material that's
favorable to their position, whether it checks uut or not. I think these peaple
are buying the book."

Thumbs up from the critics
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Three weeks after its release, it is eighth on The New York Times national
best-seller list and seventh on the Tribune's list of Chicago's best sellers.

U.S. News & World Repart, which ran excerpts fraom "Case Closed," writes:
“Posner achieves the unprecedented. He sweeps away decades of polemical smaoke,
layer by layer, and builds an unshakable case against JFK's killer . . . Lee
Harvey Oswald." It quotes Stephen Ambrose, biographer of Dwight Eisenhower and
Richard Nixon: "The chapter on the (magic) bullet is a tour de force, ahsulutely

brilliant, absalutely convincing."

New York Times book critic Christopher Lehmann-Haupt writes that "Posner
effectively refutes hundreds of clains that have added up to conspiracy
thearies."

In a Tribune review, authar Jeffrey Toobin writes that “Case Claosed" is
*utterly convincing in its thesis, which seems, in light of all that has
transpired over the past 30 years, almost revolutionary."

Posner, 39, didn't set cut to be a writer, instead complying with the wishes
of his father, a union official in San Francisco. "My father dealt with a lot of
lawyers. He said, 'Son, these fellows charge fees you can't believe.' "

So Posner attended law school at the University of California at Berkeley,
where he was an hanor student, then joined a prestigious Wall Street law firm,
leaving two years later to form his own firm.

In 1981 he represented Jewish victims of Dr. Josef Mengele, the notorious
Nazi war criminal who escaped from Germany after World War II and died in hiding

in South Auerica.

"It was a pro bono case, and I sued the Mengele family and the German
government,” Posner said. "Nothing came of the suit, but I accumulated 25,000
documents about Mengele, so I thought I'd write a book."

"Mengele: The Complete Story," which he co-wraote with John Ware, uas
published in 1984, prompting Posner to leave the law -and write full time.

"Case Closed" is his fifth book. "A weakness of mine is that I tend to
underestimate the difficulty of each project I undertake. This was true with
this baok, but as I kept going I kept finding answers to things I didn't think I
could get answers to.*

The real cover-ups

Posner agrees with critics of the Warren Commission who say its investigation
was flawed.

"There was a cover-up by the FBI and the CIA, but they weren't attempting to

conceal their involvement in the murder of the president but rather their oun
inefficiency and bungling," Posner said. "I go into detail in exposing these

cover-ups, but they can't be interpreted as evldenge of conspiracy."”

The Warren Commission's work also was tarnished by a dubious finding of the
1978 investigation by the House Select Committee on Assassinations, Posner said.
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"The committee's acoustics experts tested a Dictabelt recording of radio
traffic on Dallas police channels and said they were 95 percent certain there
had been a fourth shot, therefore a second shooter and a conspiracy."

A retest by the National Academy aof Sciences discredited the committee's
experts, concluding that the recording was made a minute after the shooting,
Posner said.

Half of “Case Closed" is a meticulous examination of Oswald's entire life,
culminating in an alwost day-by-day chronicle of his movements in the last two
months before the assassination. "Many canspiracy books almost ignore Oswald.
But he's the key, and it's amazing how much is known about him," Posner said.
“It's certainly enough to disprove all the thearies that he was a spy or a

patsy.

"My technigue was to go to original sources. Too many books guote Secondary
sources, some of which are passing on misinformation, which means the garbage is
disseminated again and again, becoming fact.

“Here's an example. 'JFK' opens with Rose Cheramie, a prostitute, warning her
doctors that the Kennedy assassination is going to take place in Dallas and
naming Ruby as involved. I found her doctor, who said she was psychatic and
didn't mention the assassination until the day after it happened or Ruby until

the day after he killed Oswald."

Posner paused. "I can go on."

GRAPHIC: PHOTO GRAPHIC

PHOTO (color): Gerald Pasner, debunker of conspiracy thearists, at Smyth
School on West 13th Street, which Jack Ruby attended. Tribune photo by Charles
Cherney.

GRAPHIC: The three shots. From: "Case Closed: Lee Harvey Oswald and the
Assassination of JFK," by Gerald Pasner (Random House, Sept. 1, 1993.)
See microfilm for complete graphic.
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